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A partot a dolgozó népet szolgálják

Ünnepi munkásőr egységgyűlés
Pécsi Orvostudományi Egyetem aulájában január 8-án délelőtt 10,00 órakor tartotta ünnepélyes évzáró egységgyűlését a megyei törzs ésI közvetlen alegységei, a Munkásőrség Pécs városi Land- 1 ler Jenő zászlóalja.A felsorakozott egységek előtt Sári Ferenc, a zászlóalj parancsnoka jelentést tett Lukács János elvtársnak, aki a felsorakozott egységeket ezt követően köszöntötte. A vállalati koncert fúvószenekar előadásában felhangzó Himnusz — melyet most az alkalomhoz illően Cserti János munkásőr egyenruhában vezényelt — majd a Pécsi Nemzeti Színház művészének szavalatával kezdetét vette az egy- eéggyűlés. Az elnökségben megjelenteket Drenkovics István, a megyei törzs munkatársa köszöntötte. Így Lukács Jánost, az MSZMP Baranya megyei Bizottságának első titkárát, Nagy Györgyöt, a Munkásőrség országos parancsnokának első helyettesét, Horváth Lajost, a Baranya megyei Tanács elnökét, Szentirányi Józsefet, az MSZMP Pécs.városi bizottsága első titkárát, Megyasszai Józsefet, a Munkásőrség Baranya megyei parancsnokát, az állami, társadalmi szervek, valamint a társ fegyveres erők és fegyveres testületek vezetőit.Az elnöki tisztet betöltő Drenkovics István felkérte Sári Ferenc zászlóalj-parancsnokot az 1982. évi kiképzési és szolgálati feladatok értékelésére.A parancsnok beszédét azzal kezdte, hogy véleménye szerint a feladatok végrehajtása alapján a zászlóalj munkásőrei megfeleltek a bizalomnak és méltónak bizonyultak az elmúlt évben elnyert Haza Szolgálatáért Érdemérem arany fokozata kitüntetésre. Külön szólt a munkásőrök mindennapi munkában tanúsított kimagasló helytállásáról és személy szerint említette vállalatunk két csapatvezető vájárát, Kovács Imre és Kasik György

munkásőröket. Beszédének végén köszönetét fejezte ki az irányító pártbizottságok, a munkahelyek párt- és gazdasági vezetőinek a Munkásőrséget segítő hathatós támogatásért.A beszámolót követően került sor a megyei parancsnok parancsának ismertetésére, versenyértékelésre, a kitüntetések átadására. Az 1982-es évi feladatok teljesítése alapján a pécsi Landler Jenő zászlóalj a megye legjobb egysége címet nyerte el, míg a 3. század (urán),

Csóti Imre századparancsnok átveszi a zászlóalj legjobb századának járó elismerést.a Zászlóalj legjobb százada címet érdemelte ki. A megyei törzs, illetve a pécsi zászlóalj munkásőrei közül 18-an érdemelték ki a Kiváló parancsnok kitüntető címet. Így többek között Csóti Imre századparancsnok, Dibusz Jenő parancsnokhelyettes (III. sz. bányaüzem) és Fülöp János munkásőr, a IV. sz. bányaüzem

nyugdíjasa, az előképzősök parancsnoka. Kiváló munkásőr kitüntetést 34-en vehettek át, így többek között Imrék Gyula (IV. sz. bányaüzem), Ilosfai Gyula (Szolgáltató üzem), Gaszt Ödön (Kís.-kut.), Gulyás József (II. sz. bányaüzem), Tornai János (III. sz. bányaüzem), Homolai Gyula (III. sz. bányaüzem), Brúder Károly (Anyag- és áruforgalmi főosztály), Kun Jenő (II. sz. bányaüzem).A megyei kitüntetések átadása után ismertették az országos parancsnok parancsát, Szolgálati Érdemérmek adományozását.A Munkásőrség országos parancsnoka 72 munkásőrt

tüntetett ki e magas kitüntetés különböző fokozataival. A Szolgálati Érdemérem 25 éves fokozatát kapta: Engel Sándor (Központ). Húsz éves fokozatot Cserti János (IV. sz. bányaüzem), Kovács Imre (II. sz. bányaüzem), Megyei- József (II. sz. bányaüzem), Steiner József (IV. sz. bányaüzem), Szilágyi Mihály (Szolgálta

tó üzem), Varga Jenő (Központ) és Zákonyi Sándor (ÉDÜ) kapott. Tizenöt éves fokozatban részesült: Drótos László (III. sz. bányaüzem), Imrék Gyula (IV. sz. bányaüzem), Lukács Imre (ÉDÜ), Németh Lajos (Központ), Homolai Gyula (III. sz. bányaüzem).Az érdemérem tízéves fokozatát Gál B. István (II. sz. bányaüzem), Molnár László (II. sz. bányaüzem), Rácz István (ÉDÜ), Sudár László (III. sz. bányaüzem és Brúder Károly (Anyag- és áruforgalmi főosztály) kapták.Munkásőr emlékérmeket kaptak a leszerelő, illetve tartalék állományba kerülő munkásőröknek: így Bartha Andrásnak (III. sz. bányaüzem), Matus Lajosnak (Anyag- és áruforgalmi főosztály), Németh Lajosnak (Központ), Szabó Jánosnak (III. sz. bányaüzem), Szabó Pálnak (III. sz. bányaüzem), Heinrich Lajosnak (ÉDÜ), Juhász Istvánnak (III. sz. bányaüzem) és Strasszer Lászlónak (Szolgáltató üzem).A kitüntetettek nevében Ficzkó Sándor munkásőr mondott köszönetét a bizalomért és a megbecsülésért.A Munkásőrség országos parancsnokának szolgálati parancsát ismertették: Sári Ferenc munkásőr alezredes szolgálati viszonyát nyugdíjba vonulása miatt megszüntette, s helyébe Krivicz Gyula parancsnok-helyettest, munkásőr századossá léptette elő, s a Pécs városi zászlóalj parancsnokává kinevezte. Liener Andrást, hivatásos állományú, Németh Gyulát polgári állományú zászlóalj parancsnok-helyettessé nevezte ki. Sári Ferencnek kiemelkedő szolgálati és pártmunkája elismeréseképpen a Magyar Népköztársaság Elnöki Tanácsa a Vöröscsillag Érdemrend kitüntetést adományozta.Az országos parancsnok nevében Nagy György, az MSZMP Pécs városi Bizott

sága nevében Szentirányi József első titkár értékelte a munkásőr zászlóalj elmúlt évi tevékenységét. Az értékelés £s méltatás után tettek esküt az előképzős munkásőrök és sor került a jelképes fegyverátadásra is. A leszerelő Németh Lajos (Központ) adta át fegyverét dr. Cservék Emil (POTE) új munkásőrnek, aki fogadal

A leszerelő munkásőrök nevében Németh Lajos átadja fegyverét dr. Cservék Emil új munkásőrnek.

mat tett a hagyományok méltó folytatására.Az egységgyűlés záróbeszédét már a zászlóalj új parancsnokaként Krivicz Gyula tartotta, aki hangsúlyozta, hogy az eddigieknél is jobban kell dolgozni, a munkásőri feladatokat teljesíteni.Veress T.—Csöndör L,
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Mindannyiunk dolgairól
NEB-vizsgálatok tapasztalatai

ebruár elején ünnepük a népi ellenőrző szerve
zetek megalakulásának 25. évfordulóját. A 
Baranya megyei NEB-ben vállalatunk 35 dolgo

zója — több mint 20 százalékuk munkás — rendszere
sen tevékenykedik. Vizsgálták például az újítások, az 
üzemi demokrácia, a korszerű termékszerkezet, a szo
cialista gépimport stb. helyzetét. Legutóbb az állampol
gárok ügyeinek munkaidőn kívüli ügyintézését vizsgál
ták. A megyei vizsgálat vezetője Juhász Károly osz
tályvezető volt, s a vizsgálatban részt vett vállalatunk 
dolgozói közül Hegedűs Lukács, a III. sz. bányaüzem
és Nádor Győző a II. sz. bányaüzem dolgozója is.Az állampolgárok ügyeinek munkaidőn kívüli intézése témakörű országos NEB vizsgálat célja, az állampolgárok ügyintézéséhez szükséges feltételek javításához való hozzájárulás volt. Így a munkarendek, az ügyfél- szolgálat, az érdemi ügyintézés ellenőrzésével, a jó tapasztalatok közreadásával való törődés. A KNEB által rendelkezésre bocsátott vizsgálati programok alapján végzett felmérésekről Juhász Károly a következőket mondta:— Vizsgálatunk széles témakört fogott át. Vizsgáltuk a tanácsi igazgatás, a szolgáltatás, a bolti kereskedelem, vendéglátás és a munkáltató meghatározott munkaügyi tevékenységét.
— Milyen eredményre ju

tottak?— Az ötnapos munkahétre való áttéréssel a szolgáltatás valamennyi területén, a bolti kiskereskedelemben, a tanácsi hivataloknál igyekeztek olyan ügyfélfogadási, nyitvatartási, munkafelvételi stb. rendet kialakítani, amely általában figyelembe veszi a megváltozott helyzet körülményeit. Feltártunk azonban olyan eseteket is, melyek módosításra szorulnak. Az egyes szolgáltató részlegek nyitvatartása például olyan, melyet az állampolgár csak munkaidejében tud felkeresni. De azt is észleltük, hogy az állampolgárok nem élnek a meg-
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hosszabbított nyitvatartás- sal, illetve a hétvégi ügyeletekkel.— Vizsgálataink során 136 egységet kerestünk fel, együttműködve a Hazafias Népfront illetékes szerveivel, a szakszervezettel, a KISZ-szel és a tanácsok vezetőivel.
— A kissé még mindig új

nak számító jogsegélyszol
gálat pontosan az állampol
gárok ilyen jellegű segítésé
re létesült. Hogyan látták a 
vizsgált egységekben ezek 
működését?— Valóban, a vizsgált egységek többségében működik szakszervezeti jogsegély- szolgálat. A jogsegélyszolgálat felvilágosítással iratszerkesztéssel segíti a dolgozókat, ami által jelentős munkaidőkieséstől és anyagi kiadásoktól mentesíti e szolgáltatást igénybevevőket.

— A munkáltatók munka
ügyi vizsgálata során mi
lyen 'tapasztalatokat gyűj
töttek?— A vállalatok általában nem fordítanak kellő figyelmet a munkaidő-alap megfelelő kihasználására. A dolgozók formai engedélyekkel, vagy egyszerűen engedély nélkül hagyják el magánügyeik intézésére munkahelyüket. A vállalatok nem összesítik a törtnapi veszteségidőket, nem elemzik annak okait, nem vonnak le következtetéseket. Ritkán kerül arra is sor, hogy a kiesett időt ledolgoztassák, illetve a munkabérből levonják. E téren vizsgálatunk eredménye, hogy e helytelen szemléleten változtatni kell.

— Hogyan?— A munkáltatónak szigorúbb szabályozásokat kell kiadni. A dolgozók felé tudatosítani kell a munkaidőn kívüli bevásárlási, ügyintézési lehetőségeket, s így ezzel éljenek a munkaidő-alap megsértése nélkül. Célszerű a kieső munkaidő csökkentése érdekében a rugalmas munkarend kiszélesítését megvalósítani, ahol erre lehetőség van.
— összegzésképpen több

irányú vizsgálataik során az 
eredményesség tükrében 
más javaslatokat is tettek?— Igen, a tapasztalt hiányosságok megszüntetése, valamint a munkaidő-alap védelme érdekében. Így célszerűnek véljük a Minisztertanács tanácsi hivatalának figyelmét felhívni a tanácsi szervek ügyfélfogadási gyakorlatának folyamatos figyelemmel kísérésére. Országos szinten célszerű a szabadszombati ügyeleti rendet, az ügyeletek működésének tapasztalatait felülvizsgálni. Javasoltuk a SZOT Elnökségének a munkahelyi szakszervezeti jogsegélyszolgálatok működé

sének áttekintését. Részletes javaslatainkat egyébként a megyei NEB december végi ülésén megtárgyalta és elfogadta. Azokat az illetékes szerveknek realizálásra, intézkedésre megküldte. Várhatóan e szervek megfelelő intézkedéseket tesznek, s vizsgálatunk eléri célját.Az állampolgárok ügyeinek munkaidőn kívüli intézése témakörű országos NEB-vizsgálat részeként a kereskedelemmel kapcsolatos helyszíni vizsgálat tapasztalatairól Hegedűs Lukácsot, a III. sz. bányaüzem aknászát kérdeztük.— Az ötnapos munkahét bevezetése a vizsgált egységekben zökkenőmentes volt. A Baranya megyei Élelmiszerkereskedelmi Vállalat központja megfelelően előkészítette, a hálózati dolgozókkal megbeszélte az új munkarendet. Igaz, így most a kereskedelmi dolgozóknak többet kell dolgoznia. A kieső szabadnapok miatt ugyanazokat, vagy nagyobb feladatokat kevesebben, de hatékonyabban és szervezettebben kell ellátni.— A kereskedelemben szombaton véleményem szerint csökkenteni kellene a nyitvatartási. Szemléletváltozásra lenne szükség ahhoz, hogy ne szombaton délelőtt végezzük nagy bevásárlásainkat, s így akkor 12 órakor vagy 1 órakor bezárhatnának az üzletek. Vizsgálataink során tapasztaltuk, hogy dél elmúltával ugyanis már megcsappan a forgalom. Figyelembe kellene vennünk, hogy a pult túloldalán állók is dolgozók, akiknek ugyanúgy van családjuk és szabad időre szükségük, mint nekünk.
népi ellenőrzés a 
szocialista demok
rácia fontos intéz

ménye. Olyan általános ha
táskörű, központi állami el
lenőrző szerv, amely felada
tait a dolgozó nép széles ré
tegeinek az ellenőrző mun
kában való szervezett és 
közvetlen bevonásával old
ja meg.

Veress Tamás

A KISZ zászlóbontásának 25, évfordulója tiszteletére...

A verseny eredményes voltA Szolgáltató üzem KISZ- vezetősége 1982. január 5-én versenyt hirdetett az alapszervezetek között a KISZ- zászlóbontásának 25. évfordulója tiszteletére. A verseny az 1982-es mozgalmi évre szólt.A versenyfelhívás célja: a fiatalok kezdeményezőkészségével elősegíteni az üzem gazdasági tervének maradéktalan megvalósulását, valamint az eszmei-ideológiai és szabadidős tevékenységgel méltóképpen köszönteni a negyedszázados KISZ-t. A verseny három fő területre tagozódott;1. Termeléssel összefüggő mozgalmak; 2. Szakmai-politikai képzések; 3. Szabadidős tevékenység.Az üzemi KISZ-vezetőség december 9-1 ülésén vitatta meg a versenyfelhívásra beküldött beszámolókat. A beszámolók alapján a követ

Konkrét munkafelajánlások

Az éves feladatok megbeszélésére, vállalásaik megtételére, a brigádszerződések meg
kötésére gyűltek össze a IV. sz. bányaüzem szocialista brigádjai.

Pirák Zoltán felvétele

brigádgyűlés
pinceklub helyiségeiben és a központban, talán 
a zsúfoltság, a helyszűke miatt valamelyest me
legebb hangulatban várták január 8-án reggel

— 350—100 ember — a IV-cs üzem két termelőegysé
gének, a bányafúrás, a szállítás és a beruházási rész
leg szocialista brigádjainak tagjai a hagyományos éves 
értékelő és az 1983-as gazdasági évet indító összevont 
brigádgyűlést.Az üzem és a részlegek gazdasági és társadalmi vezetése részvételével lezajlott a brigádok múlt évi munkájának értékelése, majd az üzemi ajánlások, valamint a Ságvári Művelődési Ház 1983. évi programja alapján, a műszaki tanácsadók segítségével a brigádok megtették — az üzem ezévi tervfeladataihoz kapcsolódó — vállalásaikat.A versenyértékelő bizottságok előzetesen illetve ezen

kező kiemelkedő eredmények születtek: az üzem által három esetben szervezett kommunista szombaton vettek részt KISZ-tagjaink, társadalmi munkaakciók során 2301 órát teljesítettünk, plusz kommunista műszakokat.Kiemelkedő társadalmi munkák: meddődomb-fásí- tás, bányagépjavító műhely építésénél földmunkák végzése, öntödei raktár építése, félautomata gépkocsimosó készítése. Kiemelkedő újítás: Huszics János hidraulikus emelőberendezése (35 000 forint). Üzemi szinten 46 „Vedd észre, tedd szóvá ...” ötlet. Üzemi, majd vállalati villanyszerelő vetélkedő megrendezése. Az üzemi KISZ szervezettsége el

a brigádgyűlésen megbeszélték minden brigáddal, hogy mi az adott brigád konkrét feladata. Ezzel a módszerrel sokkal testreszabottab- bá lehet tenni az esetenként még mindig túl általános vállalásokat.Az 1983. évi brigádvállalásoknak két legjellemzőbb vonása az volt, hogy nagy szerepet, hangsúlyt kaptak a termeléssel összefüggő, másrészt a brigád kollektívává formálódásával kapcsolatos vállalások.

érte a 81 százalékot. Minden alapszervezetnél ünnepélyes KISZ-taggyűlés a 25. évforduló alkalmából, több alapszervezetnél külső kapcsolattal megtartva. Ötös névadó megtartása. KISZ- esküvő megszervezése, megrendezése. Üzemi farsangi bál szervezése. Télapó ünnepségek megtartása. Alapszervi és üzemi szintű KISZ- kirándulások (Csehszlovákia). Külső KlSZ-szerveze- tekkel kapcsolat kiépítése két esetben.Az értékelés után a vezetőség szavazással döntött a pályázat eredményéről. A Szolgáltató üzem legjobb KISZ-alapszervezete 1982. évben a föld alatti szállítás alapszervezete lett. Ök nyerték az 1. díjat, a 3000 forint

Az üzemben dolgozó fiatalok jelentős része ifjúsági szocialista brigádokban tevékenykedik. Az üzem KISZ-szervezete, aktivistái segítettek abban, hogy ezek a brigádok megismerjék az üzemi KISZ-szervezet 1983. évi munkatervét és az ifjúsági brigádmozgalom sajátos követelményrendszerét annak érdekében, hogy a — zömében fiatalokból álló — brigádok ezt a vállalásaikban is rögzítsék. Megfelelő súlyt adott az összevont brigádgyűlésnek az is, hogy a vállalat részéről részt vett Komlósi Imre, a vállalati versenybizottságok titkára és Nagy Mariann, a vállalati közművelődés előadója is.
Wesztl László

pénzjutalmat plusz egy belföldi kiránduláshoz ingyenes autóbusz igénybevételét. A 2. díjat az üzemvitelivillamos üzemegység alapszervezete nyerte, mely 1500 forint plusz egy baranyai kirándulásra díjmentes autóbusz. A 3. helyezett, a központi műhely—iroda KISZ-alapszervezete lett, oklevelet és társasjátékot nyertek.A vállalati KlSZ-bizott- ság 1982. december 21-i ülésén a Szolgáltató üzem föld alatti szállítás alapszervezetének ítélte a KISZ Központi Bizottság Dicsérő Oklevelét, mely 1983-ban az üzemi FIN ünnepségen kerül átadásra.
Vida Attila

Összevont
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Termelésünk talpköve!

Tervszerű munkával, jó szervezéssel, optimista módon

1982-ben a hagyományos fejtésekben is nőtt a teljesítmény.
/ima lig hogy véget ért egy sikeres, ám nehézségektől, problémáktól nem mentes gazdasági év, az előzőnél semmivel sem könnyebbnek ígérkező esztendőt kezdenek a III. sz. bányaüzemben. Az elmúlt év eredményeiről, tapasztalatairól, gondjairól, az 1983. esztendő feladatairól beszélgettünk Kocsor Ferenc üzemvezetővel, Haklik Mihály, Filipsz József, Bojtor János csapatvezető vájárokkal és Csécsei Tóbiással, a KandóKálmán komplex brigád vezetőjével.
— Hogyan zárták az 1982. 

esztendőt, milyen gondok, 
problémák nehezítették a 
terv teljesítését?KOCSOR FERENC: —Fémkilogramm-tervünket — és ez a legfontosabb mutatónk — 101,9 százalékra teljesítettük. Megfelelő eredményt értünk el a feltárás és a bányafúrás területén is. Csak az előkészítő vágatoknál volt lemaradás. Sajnos évek óta visszatérő probléma ez. A vájvégi létszám hiánya és a megnövekedett szabadságokból eredő műszakkiesés elsősorban ezt a területet sújtotta. Gondok, problémák szép számmal adódtak. A várható nehézségekre azonban mindig elölje fel tudtunk készülni. Ügy is mondhatnám, hogy bekalkuláltuk a bukkanóhat. Tervszerűen készültünk fel a problémákra és tervszerűen kerestük azokat a

A gumikerekes önjáró technika az cv végen már beváltotta a hozzá fűzött reményeket.

forrásokat, amelyekkel ezeket a gondokat orvosolni tudjuk.— Teher — de mindenképpen kellemes teher — dolgozóink megnövekedett szabadsága. Ezt ki kellett gazdálkodni. Tudtuk, hogy a III. negyedévben a szabadságolások miatt vissza fog esni a termelés. Ezért nem azt tűztük ki célul, hogy félévkor 102 százalék körül forduljunk, hanem magasabbra helyeztük a mércét. Az év folyamán sokszor álltunk az emberekeié, és mondtuk el őszintén a problémákat. Dolgozóink megértették ezeket és ennek is köszönhető, hogy például szeptemberben már igen jó eredményeket értünk el.FILIPSZ JÓZSEF: — A mi csapatunk, a 64-es hagyományos fejtésben dolgozik. Tavaly 121 százalék

ra teljesítettük tervünket, 6 százalékos költségmegtakarítás mellett. Különösebb gondjaink év közben nem voltak, illetve ha akadtak is, azokat saját magunk oldottuk meg.— Korábban a költözések nagy problémát jelentettek. Ennek egy csapat sem örül, mert néhány műszakra kiesik a termelésből. Szerencsére jól előkészített munkahelyeket kaptunk. Már ott voltak a szkrépe- rek, csak meg kellett indulnunk.BOJTOR JÁNOS: — A mi csapatunk, a 45-ös vá- gathajtó szocialista brigád. Minirondóval dolgozunk. Tavaly a havi átlagteljesítményünk 120 méter volt. De volt olyan hónap, amikor 160 métert csináltunk. Az imént szó esett a költözésekről. Ez nálunk sokkal nagyobb probléma, mint egy fejtési csapatnál. Rondóval költözni egy másik szintre olyan, mint amikor a cirkusz odébbáll. De talán nem is ez a legnagyobb gondunk. A fúrószárakkal van rengeteg probléma. Röstellem kimondani, de volt olyan műszak, hogy egy vájvég lefú- rására 10—12 szárat hasz-

nóltunk el. Ez nem a mi hibánk. Sajnos ilyen rosszak a fúrószárak.CSÉCSEI TÓBIÁS: — A mi kollektívánk, a Kandó Kálmán komplex brigád, csak úgy mint a többi kiszolgáló egész évben igyekezett a bányászok keze alá dolgozni. Bár az 1982-es esztendő fokozott feladatokat rótt ránk, sikerült az üzemzavarokat a minimálisra csökkenteni.— A korszerű technika és ezen belül az önjáró gumikerekes gépek jól képzett, felelősségtudattal dolgozó szakembergárdát igényelnek. Azt hiszem, jól sikerült a kiválasztásuk. A korszerű technikán dolgozó villamos és gépész szakembereink mindent elkövetnek, hogy a termelés zökkenő- mentes legyen.HAKLIK MIHÁLY: — A mi brigádunk, a 27-es fejtési csapat kapta meg jó másfél évvel ezelőtt az első GHH-t. Tavaly ehhez gumikerekes fúrókocsik és új

A kiszolgálók 1982-ben is jól segítették a tervfeladatok teljesítését.önjáró rakodógépek érkeztek. Sajnos a betanulási időt követően nem mentek úgy a dolgok, mint ahogy szerettük volna. Komoly gondot jelentett, hogy szétszórva, egymástól elszigetelve dolgoztak a csoportok. Nagyon nehéz volt áttekinteni és megszervezni a brigád munkáját. Ezért került sor november elején az átszervezésre. A csaknem 40 fős kollektívából két csapat alakult. Az eredmények már novemberben megmutatkoztak. Az év utolsó két hónapjában 130 százalék fölött teljesítettünk.KOCSOR FERENC: — Itt nem csupán arról van szó, hogy a csapat kettévált. Ez csak egyfajta változás volt. Meg kellett értetni az emberekkel, hogy ilyen nagy teljesítményű gépek nem üzemelhetnek 25 százalékos kihasználtsággal, hiszen ezekben a fejtésekben az ácso- lási munka a nehezebb. Ezért tehát az ácsoló létszámot meg kellett növelni.—- Az új technikával nem csak dolgozni kellett megtanulni, hanem a munka- szervezést is. Itt jegyzem meg, hogy a betanulási és kísérletezési szakaszt csak

úgy bírta el az üzem, hogy a hagyományos fejtési csapatok is nagyot léptek előre. Ezen a területen csaknem húrom százalékkal nőtt a termelés. Ez rengeteg munkát takar.
— A IV. negyedévre ka

pott bérprelerencia hogyan 
érintette a dolgozókat, illet
ve az üzemet?FILIPSZ JÓZSEF: — Hozzánk sokan jönnének Amikor először megkaptuk a huszonöt százalékot, őszintén szólva nemigen hittünk abban, hogy ennek folytatása lesz. De amikor elég szép összegek jöttek ki a következő két hónapra is, rájöttünk, hogy ez — bányásznyelven szólva — nemcsak „rizsa” volt.KOCSOR FERENC: — A bérpreferencia a vájvégi munka megbecsülését jelenti. A bányászok keresetének emelése bizonyos feszültséget hozott létre az üzemen belül, de ez jó dolog. A létszámmozgás és a munkaidő- alap növekedése kedvezően

alakult. Az elmúlt évben volt olyan időszak, amikor a vájvégi létszámunk csaknem húsz fővel maradt el a tervezettől. Ma már közel vagyunk a tervlétszámhoz és úgy tűnik, a jövőben nem lesznek ilyen természetű gondjaink. Véleményem szerint, a bérpreferencia egy mérföldkő volt. Lassan már protekció kell bejutni egy jó vájvégi csapatra.— De ha már a kereset
ről esik szó, említsük meg 
a kapcsolt mozgóbért is. A 
kiszolgálókat ily módon 
tettük érdekeltté a terme
lésben?CSÉCSEI TÓBIÁS: — örül az a dolgozó, aki olyan helyre kerül, ahol ezt a premizálási rendszert alkalmazzák. Ezek a szakembereink a csapatok teljesítményétől függően kapják a prémiumot, nem ritkán két és félszeresét is a réginek.HAKLIK MIHÁLY: — Nem mintha korábbban panaszunk lett volna a kiszolgálókra, de mióta a prémiumuk függ a mi teljesítményünktől, valósággal elkényeztetnek bennünket. Műszak elején szinte levizsgázva adják át a gépeket. Persze mi is másként bánunk

az új technikával, mint azelőtt.
— Mit várnak az 1983-as 

esztendőtől, melyek a bo
zontosabb célkitűzéseik?FILIPSZ JÓZSEF: — Ha az utolsó három hónap eredményeit egész éven át hozni tudjuk, akkor nem lehet probléma. Nagyon fontos még a balesetmentes munkavégzés. Régi, jól ösz- szeszokott kollektíva a miénk. Azt hiszem ez a legfőbb biztosíték arra, hogy bizakodva nézzünk a jövőbe.BOJTOR JÁNOS: — Nemrég költöztünk a 12. szintre. Ügy tudom, itt több mint 1200 méteres lesz a vágat. Tehát nemigen kell majd költözni, lehet majd dolgozni. Idén sem akarunk kevesebbet mint tavaly. Azt az 52—53 centis műszakonkénti teljesítményt mindenképpen hozni fogjuk.CSÉCSEI TÓBIÁS: — Számunkra továbbra is a legfőbb cél, hogy a minimálisra csökkentsük az

üzemzavarokat. Mindent meg fogunk tenni azért, hogy a termelés zökkenő- mentes legyen.HAKLIK MIHÁLY: — Szeretnénk megóvni a gépi berendezéseket. Erre vállalást is tettünk. Ami a legfontosabb: az utolsó két hónap termelési eredményeit akarjuk állandósítani. Azt hiszem ez menni fog, mert úgy érzem, végre megtaláltuk önmagunkat.KOCSOR FERENC: — Ügy érezzük, az a terv, amit számunkra meghatároztak, reális. Nagyon lényeges, hogy a terv teljesítésénél menynyire tartós az a hangulat, műszaki-szervezési színvonal, amit elértünk. Ha olyan tendenciák tartósak, mint a vájvégi létszám gyarapodása, a munkaidő-alap javítása, akkor optimistán nézhetünk a jövőbe. Ez évben nagyobb gondot kell fordítani a minőségi érctermelésre és nagyon fontos, hogy az előkészítő vágathajtás terén végre előbbre lépjünk.— Biztos vagyok abban, hogy ezeket a célkitűzéseket tervszerű munkával, jó szervezéssel, az üzemi összhang javításával el tudjuk érni. Nógrádi G.—Szabó Gy.
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A legkisebbeket új kezdeményezésként a Mesekuckó várja. Munkásakadémiái előadásaink is vissza-visszatérő programok a művelődési ház életében.

Művelődési házunk újjáalakított szárnyában mozgalmas kulturális élet zajlik. Itt került sor a politikai könyvnapok megyei megnyitó ünnepségére is.

A PNSZ művészei rendszeres szereplői kulturális rendezvényeinknek.

Visszapillantás 1982-re

A kulturális munkában 
sem lehet megállniAz új év első heteiben kiki a maga területén számba veszi az elmúlt év eredményeit és hiányosságait, hogy ezeket átgondolva erőt gyűjtsön a további feladatokhoz. Különösen szívesen tesszük ezt, ha van mire emlékezni. Kulturális életünk eredményei cseppet sem adnak okot a megelégedésre, az elmúlt év néhány eseménye azonban megérdemli, hogy még egyszer felelevenítsük, bízva abban, hogy lesz még folytatása is.Már az év is jól kezdődött! Két együttesünket, a koncert fúvószenekart és a Nyitott Színpadot a Népművelési Intézet az év első napjaiban Nívódíjjal tüntette ki. Áprilisban a veszprémi színjátszó egyetemi fesztiválon a Nyitott Színpad első helyezést ért el. Vincze János a legjobb rendezés, Mikuli János a legjobb színészi alakítás díját kapta. Ugyanezeket a díjakat kapták Kazincbarcikán, a VI. Országos Színjátszó Fesztiválon is.Közel hatszázan tekintették meg februárban Bacsó Péter Tanú című filmjét, melyet a Munkásakadémia előadássorozatában vetítettek.Február 23-tól tizenöt tagú új társadalmi vezetőség segíti a Ságvári Endre Művelődési Ház munkáját.Május 29-én minősítő hangversenyen vett részt egyik legfiatalabb együttesünk, a Népdalkor. Várakozáson felüli eredményt értek el, Országos Kiváló Együttes címet szereztek. Ugyancsak sikerrel szerepeltek október 2-án a zenei világnap rendezvénysorozatán is.Legnagyobb létszámú klubunk a Magányosok klubja. Tagjainak száma megközelíti a 200 főt.

IX. Országos Kisgrafikai találkozót szervezett július 3—4-én a Kisgrafikai Barátok Klubja a művelődési házban, melyre 35 alkotó 153 alkotása érkezett.„Otthoni Randevú”-t szerveztünk Pellérden, Szentlő- rincen és Kővágószőlősön. Bejáró dolgozóink családtagjaikkal vettek részt az egésznapos kulturális és szórakoztató programokon.Augusztus 23—30-ig Ma- gyarlukafán fafaragó táborban vettek részt Baranya megye legjobb fafaragói. A fafaragók felvételén éppen a Ságvári Endre Művelődési Ház környékére tervezett pihenőpark ülőbútorait faragják Hajda György Zsig- mond, a Népművészet ifjú mestere vezetésével.A bányásznapra elkészült a „régi Ságvári”. Az átépített épületszárnyban kis- és nagyterem, próbaterem, tárgyformáló műhely, raktár, öltözők és szociális helyiségek kaptak helyet. Ugyancsak ekkor adták át az ÉDÜ újjáépített kultúr- házát is.Kétnapos kulturális és sportprogrammal köszöntöttük az idei bányásznapon is bányászainkat.Nagy érdeklődés közepette 187 klubtaggal és telt házzal indult október 18-án az Üj magyar filmek klubja, Kosa Ferenc: Guernica című fesztiváldíjas filmjével.November eleje óta minden szombat délelőtt érdekes programokkal várja 4— 12 éves kis látogatóit a Mesekuckó.Negyvenezer könyvvel várja olvasóit a szakszervezeti könyvtár. Az elmúlt évben több mint 4000 új könyv került a könyvtár állományába. Dr. RoisznéA fotókat készítették:Csöndör L., Füzy T„ Herényi G., Pirák Z., Szabó Gy.

A színházteremben rendezett előadások vonzzák a közönséget.

Leghíresebb együttesünk, kulturális életünk meghatározója.

Az író—olvasó találkozók népszerűségi indexe felfelé emelkedik.Az ismételten megrendezésre kerülő fafaragó tábor művészei közül többen vállalatunk dolgozói.

Az üzemi könyvtárak választékos könyvállománnyal várják olvasóikat. Legfiatalabb együttesünk, a Népdalkor is itt talált otthonra.
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Fegyelem = 
biztonság

a november havi információkban 
felvetett kérdésekre
| A III. sz. bányaüzem a kö- 2 A IV. sz. bányaüzem dolgo- 

* zóinak kérdései: 1. Miért 
fel: 1. Miért nem lehet az NDK nem rendezik a BÉV által el- 
csereüdülésre vinni a családok- hagyott — betonkeverő — terü- 
nál élő, 18. életévüket betöltött letet? Tele van szeméttel és

rontja a városképet; 2. Mikor 
lesz megfelelően kiépítve az 
uránvárosi buszvégállomás?

családtagokat; 2. A bolgár cse 
reüdülésre miért nem lehet gye
reket vinni; 3. A Mecsek Áru
házban egyes bútor-előrendelé
seket miért nem tudnak a meg
határozott időre teljesíteni; 4. 
Az újítások bevezetését és az 
újítási díjak kifizetését gyorsí
tani kellene, mert a hosszú hu
zavona nem ösztönöz újításra.A problémákra Mátyás 
Elemér, a vszb politikai munkatársa, Hrisztov B. 
Iván, a vállalati KISZ-bi-

A kérdésekre Szőke Zsu
zsa, a Városi Tanács Építési és Közlekedési Osztályának előadója válaszolt.— Az említett terület K-i részén megkezdték az Űttö- rőház alapozását. A Ny-i területrész rendezésére fel- .. . , _ .... szólítottuk a Baranya me-zottsag munkatársa, László gyej Építőipari Vállalatot. A 

Gyula, a Mecsek Áruház terület rendbetétele után helyettes vezetője és Fers valószínű, hogy részben par- 
Antal, az Iparjogvédelmi kosítjuk, részben pedig gépcsoport vezetője válaszol- kocsiparkolót építünk ki.
tawrÁTYÁS PTKMFR. — — Az autóbusz végállo-MATYAS ELEMER. (uranvárosi) terve el-Azert nem lehet mert az de hNDK-val - az o keresukre feen ft> évben %erül- a csereudultetes! szerző- a pítésére mertdest így kötöttük meg. Ajövő évi (1984) szerződést nincs ld penz' úgy próbáljuk megkötni, 7 Az édü dolgozói a követ- 

kező kérdésekre kérnek vá
laszt: 1. Miért kaptunk kevéshogy a családos — családtagos — üdültetés a SZOT kétgyermekes üdülő beutalót az
NDK és SZOT üdültetéshez; 2. 
Az uránvárosi postán csúcsidő
ben több ablaknál legyen szol
gálat.A kérdésekre Mátyás Ele
mér, a vszb politikai munkatársa és Kántor Sándor, a Pécsi Postaigazgatóság igazgató helyettese vála-

üdültetési szabályzatának megfelelően történhessék (ami a felvetett problémát megoldaná), ha az NDK cserepartner a javaslatunkat elfogadja.HRISZTOV B. IVÁN; —Azért, mert a bolgár partner nem tudja biztosítani a szóltak gyerekekkel való üdültetést. MÁTYÁS ELEMÉR: — Ennél fogva természetes, Azért, mert a vszb is keve- hogy mi sem fogadunk gyér- set kapott a SZOT-tól. Az mekkel üdülőket bolgár ndk cserepartner is korlá- . tozott mértékben tud fogad-LASZLO GYULA: — Mi nj 2/2-es üdülőket. Az elit Nagykanizsai Bútorgyár- osztás az üzemek létszáma tói a vásárlóval megálla- szerint történik, podott határidőre rendeljük KÁNTOR SÁNDOR: — meg a kiválasztott bútort, Minden postahivatal létszá- de a gyár több esetben — ma kötött. A hivatalvezető anyaghiányra hivatkozva — csúcsforgalomban is csak nem tartja be a szállítási annyi ablakot tud üzemel- határidőt. tetni, amennyit a létszámaFERS ANTAL: — A pa- megenged. Mivel több lét- naszos újítóknak igazuk van. számot nem kap, ezen a té- Mi is szeretnénk az újítási ren a jövőben nem lesz vál- díjat minél hamarabb kifi- tozás. Mivel csúcsforgalom zetni. Többször kezdemé- általában a délutáni órák- nyeztük az újításokról szó- ban — 15—17 óra — van, ló rendelet olyan jellegű azért dolgoznak nyújtott módosítását, hogy kisebb műszakban, hogy az ügyfe- újítások díját a szerződés és leket ki tudják szolgálni, a hasznosítás mellőzésével . A Kutató-mélyfúró üzemtől kifizethessük. ÁZ érvényes olyan javaslat érkezett, hogy rendelet szerint csak a hasz- ? szállón lakó dolgozóval, ha
nosítúc ntír. ü -__ _ óiiinlizilc, a hiányzó napokraU1 un, a hasznos eted teljes térítést fizettessenek.meny aranyában illeti meg . . , x . T.a díj az újítót. Mindannyi- A Javaslatra Bimbo Jo
link közös érdeke, hogy az zse/ szociális igazgató vala- áj és hasznos műszaki meg- szolt-oldásokat mielőbb hasznosít- — A javaslat figyelemre suk, a több üzemben alkal- méltó. Az üzem vezetősége mazhatókat pedig elterjesz- — az üzemi szakszervezeti szűk. Az újítások hasznosí- bizalmiakkal egyetértésben tasa után az újítási díj ki- — a kollektív szerződés mó- fizetésére általában 8—10 dosítási javaslatukba vegyék napon belül az intézkedést be.megtesszük. Gácsi Mátyás
Eredményes brigádvezető továbbképzés

December 16-án fórummal zárult a IV. sz. bányaüzemben szervezett szocialista brigádvezetői továbbképzés. Az október 28-án indított előadássorozaton a a brigádvezetők hasznos ismereteket szerezhettek a szocialista brigádmozgalommal kapcsolatos kérdésekről. Többek között Gyulai 
Sándor, a MÉV szb közgazdasági felelőse beszélt az üzemi, munkahelyi demokrácia jelentőségéről, fórum-

rendszeréről, fejlesztésének feladatairól. Horváth Kál
mán, a IV-es üzem főmérnöke előadást tartott arról, hogy mit tehetnek a szocialista brigádok a minőségért, a termelés és gazdálkodás hatékonyabbá tételéért. A továbbképzésen szó esett a szocialista brigádok és brigádvezetők jogairól és kötelességéről is. A zárófoglalkozáson részt vettek a továbbképzés előadói, valamint az üzem párt-, gazda

sági és társadalmi vezetése. A brigádvezetők tájékoztatást kaptak az üzem jelenlegi helyzetéről, valamint az üzem előtt álló 1983. évi feladatokról. A résztvevők és a továbbképzés szervezői hasznosnak és eredményesnek ítélték a továbbképzést, mert általa a brigdávezetők segítséget kaptak munkájukhoz, tevékenységük és az egész brigádmozgalom színvonalának emeléséhez.Wesztl László

P. L. ,vájár a III. sz. bánya
üzem 7. szintjén kőzetaprítást 
végzett kalapáccsal. Az egyik 
kőzetdarab megfordításakor a 
jobb kéz 5. ujja a tömb alatt 
maradt és megzúzódott.

B. I. segédmunkás jobb kéz
2. ujja előtörött a III. sz. bá
nyaüzem kompresszortelepe 
előtt téglarakodás közben. Egyi
kük sem viselt védőkesztyűt, 
ami ha a balesetet nem is aka
dályozta volna meg, de csök
kentette volna súlyosságát.

T. B. csillés fejére a főiéből 
egy körülbelül io kilogrammos 
kőzet esett fúrás közben a IV. 
sz. bányaüzem 7. szinti munka
helyen. A baleset megelőzhető 
lett volna, ha a szakvezető vá
jár betartja a MÉV Szabályzat 
4.1.7. pontjának előírását: .
a műszak elején és a munkák 
közben több ízben gondosan le 
kell kopogtatni a főtét, a hom
lokot és az oldalakat.”

Balaskó Tibor

Fiatalok 
a termelésért

Ez volt a mottó a IV. sz. bá
nyaüzem Korvin Ottó KISZ- 
szervezete alapszervezeteinek 
értékelő taggyűlésein.

Az alapszervezetek 1982. évi 
tevékenységét értékelve, előre
lépés tapasztalható a mozgalmi 
munkában. Ugyanakkor vala
mennyi alapszervezet értékelé
sénél előtérbe került a fiatalok 
gazdasági munkája. Az üzemi 
tervfeladatok teljesítése nagy
mértékben függ tőlük, hiszen a 
dolgozók egyharmada KlSZ-ko- 
rú.

A hozzászólások, viták során 
megnyilvánult tenniakarás, a 
gondok, problémák és a felada
tok ismerete, jó alapja lehet a 
1983-as gazdasági célok megva
lósításának.

Juhász Zoltán

Újítások
A vállalat január köze- Ólomárnyékoló, laborató- péig a következő újításokat numi folyamatméréshez. Az fogadta el hasznosításra: újítók neve: Kovács IstvánIII. sz. bányaüzem: Ká- és László Béla (36 000 fo- belek ólomanyagának kiöl- rint).vasztása. Az újító neve: Kó- Tárcsafék E2N eszterga- rik József (44 400 forint). pádon. Az újítók neve:Szolgáltató üzem: Forgó- Tóth Árpád és Vincze La- darus vágány tisztító gép. Az j°s (37 000 forint), újítók neve: Oletics Károly, Kutató-mélyfúró üzem: Gábor István és Imre 1st- NBZ szivattyú keresztfej ván (48 000 forint). hüvely perselyezése. Az újí-Ércdúsító üzem: Teflon- tó neve: Magyar István tömítés kénsavszelephez. Az (52 500 forint).újító neve: Letenyei Béla A zárójelben levő számok (11 000 forint). azt a többletnyereséget je-Készülék PID-szabályozó lölik, amit a vállalat az újí- összeszereléséhez. Az újító tások alkalmazásával éves neve: Resch Dezső (15 400 szinten ér el.forint). ___________________________________Kísérleti kutatási és automatizálási üzem: Pneumatikus működtetésű membránszivattyú. Az újítók neve:Kis Tóth Jenő és Sziládics József (37 000 forint). A Ságvári Endre Művelődési Ház januári programjából7-én 16,00 és 18,00 órakor: Sikerfilmsorozat — Agyő haver.7-én 20,00 órakor: Omega klubmozi — Guernica.14-én 18,00 órakor: Űj magyar filmek klubja.14-től március 5-ig: Ságvári Stúdiógaléria — A József Attila Művelődési Ház képzőművész körének kiállítása.3-án: Szocialista brigádok klubja — A lézersugár. A III. sz. bányaüzem Hunyadi János szocialista brigádjának klubdélutánja. Nagy László előadása demonstrációval egybekötve.

Együtt dolgozni a számítógéppel

Anyaggazdálkodástól 
a geofizikai 
adatfeldolgozásig
Aaúlt év decemberében a Videoton Elektronikai a központi géppel összekap- Vállalat átadta vállalatunknak az R 10 M ti- csolható úgynevezett Perso- pusú számítógépet. Sajnos az üzembehelyezhe- nal komputert telepítünk, tőség ezzel még nem vált lehetővé, mert különböző ha- Természetes, hogy közvetlen tóságok hiányosságokat tapasztaltak. Így például azért, összeköttetés lesz és táv mert nem kapható halonnal oltó tűzoltó berendezés, adatfeldolgozás a Szolgálta- Mindezek ellenére a számítógép próbaüzeme megindult, tó üzemmel, majd a bányaüzemekkel.

— Mi indokolja a számi- csilleminősítő állomást, __ Az üzemi tevékenységtógép bevezetését? — kér- mely úgy tűnik végre fo- hez tartozik elsősorban an- deztük Érdi—Krausz Gábort, lyamatosan alkalmazható. nak a többféle területen a szervezési osztály vezető- Az új számítógép megvásár- dolgozó, sok szakember szájét. lása lehetőséget fog adni a mítástechnikai kiképezteté-— Bármely vállalatnál a vállalat adatfeldolgozás köz- se> amelyért mostanában számítástechnika bevezetése pontosítására, illetve az ada- többször megszóltak minket, csakis idő kérdése. Ez külö- tok nagyobb mélységű, több _ Általában elmondhat- nösen vonatkozik olyan te- és gyorsabb információt adó juk, hogy egy standartizá- rületekre, ahol az adatok feldolgozására. lási folyamat kezdetén, vagynagy mennyiségét kell fel- —Milyen területeken pró- közepén vagyunk. A bányadolgozni és lehetőleg napra- bálják legelőször bevezetni üzemeket azonos típusú készen, de minél rövidebb a számítástechnikát? könyvelő automatával sze-idő alatt azt értelmezni és — 'Először az anyaggaz- reljük fel, az anyag-bér- felhasználni. Korábban is dálkodást kívánjuk számító- könyvelés bevált gépi gya- említettem már, hogy avál- gépre vinni, ugyanis mint- korlátát sorban terjesztjük lalat különböző területein egy 30 ezer anyagféleség ej az üzemek között.jónéhány éve már haszná- naprakész mozgását, készle- __ személyi és tárgyilünk számítógépet. Így a tét kívánjuk szemmel tarta- jeltételek biztosítottak-e?'bányaüzemekben HP—65 ni. Az Anyag- és áruforgal- __  Válaszom: igen is, megkéziszámítógépet, a Kutató- mi főosztály DARÖ—1720- nem is. A számítógépes cso- mélyfúró üzemben pedig as könyvelő automatáit il- portban jelenleg egy veze- ÉMG—666 típusú kalkulá- leszteni tudjuk a központi tő, egy rendszertervező, egy tort. Az alkalmazási terüle- számítógéphez. programozó, egy karbantartók például bányafúrások — Hogyan készítették elő td és egy operátor van. Leg- ferdülésének kiszámítása, a bevezetést, milyen szervek nagyobb problémát pillanatkülszíni fúrások adatainak működtek együtt a program nyilag a karbantartó és az tárolása, valamint bérköny- kidolgozásában? operátor, a jövőben pedig avelés. — Először is leültünk az programozó személye okoz-— Külön érdemes megem- Anyag- és áruforgalmi fő- za> hiszen a jelenlegi lét- líteni a mikroprocesszoros osztály illetékeseivel fel- számot legalább meg kell mérni, hogy mit is akarunk, duplázni. Természetesen szá- Ennek alapján bíztuk meg mítani fogunk azon dolgo- a Videotont egy anyaggaz- zóinkra is, akiket kiképez- dálkodási program elkészí- tettünk számítástechnikai tésével. Jelen pillanatban a ismeretekre és a jövőben a MÉV tesztadatokat készít Videoton speciális tanfolya- elő az elektronikai vállalat mait fogják látogatni, részére, amelyek megvizsgá- _ A tá j feltéte]pk lása után ők indítják be a nagyjá£ól biztosítottak, dtnagyvolumenű, üzemszerű adatfelvételt. Ezt’ követően vállalatunk dolgozói rögzítik az úgynevezett anyagtörzset, majd ezt és a felhasználói programokat kapjuk meg a Videotontól. Remélhető, hogy két hónapi üzemi futtatás után a má-

ahhoz hosszú időnek kell még eltelnie, hogy a vállalatnál egységes számítás- technikai rendszerről beszélhessünk.
— Milyen eredményeket 

vár ezen új programtól?— A magam részéről na-sodik félévben az anyaggaz- gyobb rendet és fegyelmet, dálkodás számítógépes fel- Ahhoz, hogy egy jó renddolgozása beindulhat. szerterv, vagy program el-
- Terveznek-e ebben az ké?zü^.öí?L sok szakemberéiben az anyaggazdálkodás "ek körültekintő, osszehan- 

géprevitelén kívül mást is? g°k munkájára van szuk-ség, amelyet úgy kell elvé■ A központi számítógép-pei tervezzük a Szolgáltató gezni hogy a későbbiekben H az minél kevesebb beavatkozást, változtatást igényeljen. A számítógéppel történő együttdolgozás a jelenleginél precízebb munkát kíván, gyorsabb és sokoldalúbb adatfeldolgozást ad viszont ezért cserébe.
— Végezetül, a számító-

üzem gépkocsi menetleveleinek feldolgozását. Ez egy rendkívül összetett probléma, elég ha csak arra utalok, hogy gépkocsivezetőként, rendszámszerint járművenként, útviszonyokat, rakományt figyelembe véve, karbantartás és nagyjavítástszemmel tartva, üzemanyag- Púp mindig rendelkezésére fogyasztást ellenőrizve kell áll a vállalat minden szak- a gépkocsi menetleveleket emberének?feldolgozni. Az említettek — A válasz egyértelműen csak egy részét képezik a nem. A mindenkori tárgyi feltételeknek. és személyi feltételeken túl-— Tervezzük ezen kívül 1983-ban még egy művelés értelmezésű geológiai-geofizikai adatfeldolgozás rendszertervének elkészítését, amelynek alapján a program megvalósítható. Szó van ezen kívül geofizikai statisztikai adatfeldolgozásról is.— Említettem, hogy az Anyag- és áruforgalmi főosztálynál működő könyvelő automatákat összekötjük a központi géppel. A pénzügyi-számviteli osztályokra

menően elsősorban egy szakmai zsűrinek kell eldöntenie, hogy a témával érdemes-e számítógépen keresztül foglalkozni, vagy sem. Az érdemesnek minősített elképzelések felől, javaslataink figyelembevételével a vezérigazgatóság dönt. Természetesen a stan- dart gépi programokkal mindenkor készséggel állunk az illetékes felhasználó rendelkezésére — mondotta végezetül az osztály- vezető. Veress Tamás
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PMSC
amatőr
teke
bajnokság

A Pécsi Munkás Sport Club 
10 éves fennállásának tiszte
letére amatőr tekebajnokságot 
rendez a bázisvállalatok rész
vételével.

A bajnokságban a bázisválla
latok azon dolgozói vehetnek 
részt, akik 35. életévüket még 
nem töltötték be és a teke
sportban nincsenek leigazolva, 
illetve már korábban abbahagy
ták az aktív versenyzést.

A vállalatok, illetve üzemek 
6 fős csapatot nevezhetnek. Eb
ből három fő az I—Il-es, a má
sik három a III—IV-es pályán 
versenyez a PMSC automata te
kecsarnokában (BÉV szálló ét
terem alatt).

Pályánként ^5 telizés és 15 
tarolásos gurítás lesz pályacse
rével, összesen 60 dobás sze
mélyenként egy-egy fordulón 
belül.

A küzdelmekre keddi napo
kon kerül majd sor 18,00 órai 
kezdettel. Sajnos a pálya túl
zsúfoltsága miatt edzési lehető
ség nincs.

A helyezések eldöntése csa
patban és egyéniben a legtöbb 
ütött fa alapján történik.

Az induló csapatok közül az 
első helyezett elnyeri a Bara
nya legjobb amatőr tekecsapata 
címet, amelyet oklevéllel és 
éremmel díjaznak, a második 
és harmadik helyezettek szintén 
a fenti díjazásban részesülnek.

Nevezési díj csapatonként 200 
forint, határidő 1983. február 25. 
Nevezni az üzemi és vállalati 
sportbizottságokon lehet.

Kovács

HORGÁSZSZERENCSE: Soltész Kálmán a II. sz. bányaüzem dolgozója, a Pécsitóban egy óriás harcsát fogott, amely 2 méter 5 centiméter hosszú és G2,6 kilogramm. Harmincöt perces fárasztás után sikerült partra húznia.Bálint Jenő felvétele

Versenynaptár 1983

Változunk vagy maradnnk a régiek?
I Regi hagyomány az emberek fogadkozása újévkor, hogy megváltoznak, erről-arról leszoknak cs mások lesznek. Aztán ahogy múlnak a hetek, a hónapok legfeljebb I az öltözködésünk változik, kevésbé a viselője ...így van ez a sportolással is. Megígérjük magunknak és másoknak is, hogy rendszeresen beillesztjük életünkbe a sportot, az egészségünkért és a mozgás öröméért, aztán ... ? Szóval, akik ilyen döntő elhatározásra jutottak és akik nem, számukra tálcán kínáljuk a sportolási lehetőséget a vállalati 1983. évi versenynap- tár alapján. Lehet választani, ki-ki a maga kedve és tehetsége szerint.Elsőként ajánljuk az asztalitenisz-játékot, amely sok mozgást, ügyességet igénylő sportág, egyre népszerűbb dolgozóink körében. Akik úgy vélik magukról, hogy a mozgás nem éppen erős oldaluk, azok számára sok örömet adhat a sakk, mert nálunk a szellemi sportnak is szép hagyományai vannak. Van aki a felsoroltak közül egyiket sem választja, mert nem az esete, annak

lehetősége adódik a tekézésre, mely jó erőállapotot igényel és biztosít a szórakozás mellett. A téli sportok közül elsősorban a síelés és szánkózás népszerű, de a jelenlegi mostoha időjárás ezt nem teszi lehetővé. A torna és úszás viszont nem függ az időjárástól, e két sportágba bármikor be lehet kapcsolódni, a kisgyermekek pedig a 3—6 évesek tornájába. A szabadtéri játékok közül az egyik legkedveltebb a labdarúgás. Vállalatunknál kis- és nagypályás bajnokságra kerül sor márciustól. A labdajátékok közül igen népszerű a kézilabda is. Amennyiben lesz 3—4 üzemi csapat, úgy megrendezzük számukra a Bányász Kupa bajnokságot. Röplabda és kosárlabda mérkőzésekre csak alkalomszerűen kerül sor, az igényeknek megfelelően, a népszerűségi listán második

a lövészet, több ezerre tehető azoknak a száma, akik hódolnak e szenvedélynek. Az Ércbányász Kupa ötfordulós összetett bajnoksága márciusban kezdődik és októberben ér véget, párhuzamosan a pisztolybajnoksággal.Kibontakozóban vannak a teniszversenyek. Egyre több üzemben szervezik a házi csapat- és egyéni bajnokságokat. Vállalati szinten csapat- és egyéni küzdelmekre kerül sor áprilisban.Szólni kell a természet- járó mozgalomról is, amely népszerű, de nem eléggé honos vállalatunknál. Ez a mozgalom nagyon sok szépet és örömet tartogat a résztvevők számára, az új tájak, történelmi emlékek megismertetésével. Májustól lehetőség nyílik az Északi-hegyvidék (Aggtelek, Jos- vaíő stb.) tájainak és nevezetességeinek megismerésére, miután Bodvarákón van egy turistaház, amely ingyenes szállást biztosít a turisták részére. A felsoroltak mellett sor kerül az Olimpiai nap megrendezésére, amely atlétikával és labdajátékokkal szolgál. A vállalati rendezvények mellett versenyzőink részt vesznek a városi és megyei sporttalálkozókon is, ez mellett sor kerül az évfordulókhoz kapcsolódó és bányásznap! villámtornákra,- 5—6 sportágban. A vállalati KISZ-bizottsággal közösen kerül sor az autós harcitúrára, autós ügyességi versenyre, fegyveres erők lövészversenyére és több ügyességi sportvetélkedőre. Kiemelten szervezzük a bányásznapi sportrendezvényeket a Ho Si Minh-park- ban, szeptember 3—4-én.A vállalati sportnaptárt a teljesség igénye nélkül ismertettük, de dolgozóinkat minden eseményről időben tájékoztatjuk az Ércbányász újság hasábjain keresztül. Szeretnénk, ha a kedves olvasó nem csak olvasónk maradna, hanem aktív résztvevője is lenne a vállalati tömegsport versenyeinek.
K. M.

[ Rejtvényünk vízsz. 1., folytatva függ. 14., vízsz. 23. és függ. 
25. sorában Lajngston Hughes Lenin című verséből idézünk egy 
szakaszt. Megfejtésül az idézetet kérjük beküldeni a szerkesz
tőség (7C33 Pécs, Hajnóczy u. 35.) címére 1983. február 10-ig.

1A helyes megfejtők között könyveket sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. Európai pénz
nem. 15. Észrevettél. 16. Csó
nakgerinc. 17. Szemmel tartja. 
19. L.T. 21. Rénium. 22. Előző. 
közepe! 24. o.F. 26. Nyelvi egy
ség. 27. Gyilkol. 28. Folyadék
ból kimer. 30. Érzékeny. 32. Kér- 
döszó személyre. 33. Végtag. 34. 
Semmi — olaszul. 36. Ipari rost
növény. 37. T.P. 39. Férfinév. 
41. Minisztertanács. 43. V.S. 44. 
Ária — franciául. 46. Megteen
dő út. 47. Üdítő ital. 49. Ruha
tartozék. 51. Csomagolóeszköz. 
53. Kis csomó. 55. Érinti. 57. 
Szellemi munkás. 58. Létezik. 
59. Juttat. 61. Ráncigáló. 64. T. 
L. 65. Helyesen. 66. Kaszaéle
ző (ford.). 68. Durva posztó. 69. 
B.G. 70. Ilyen a levél, s a ki
dolgozott kéz. 71. Régi rövid 
felsőkabát. 73. A.G. 74. Erre a 
helyre. 76. Mint vízsz. 57. 77. N. 
B. 80. Igekötő. 82. Bringa eleje. 
83. Apró szemét. 85. Érdemle
ges. 83. Megállító szerkezetek. 
89. Ételizesítő.

Függőleges: 2. Innen. 3. Ze
nei irányzat. 4. Pánik közepe. 
5. R.K. 0. Rangjelző. 7. Zenés 
mulatság. 8. Férfinév. 9. Közé
pen folytat! 10. Akadály. 11. 
Fészer. 12. Azonos mássalhang
zók. 13. Mint vízsz. 44. 18. Bá
tor. 20. Vásznat készít. 23. Rá

HÍREK
AZ ÉRCBÁNYÁSZ Horgász 

Egyesület 1983. február 13-án 
délelőtt 9,00 órakor a Központ 
tanácstermében tartja az éves 
beszámoló közgyűlését. A ve
zetőség beszámol az elmúlt évi 
munkáról, az 1982. évi zárszá
madásról és beterjeszti az 1983. 
évi költségvetést.

AZ NDK családos és házas
páros csereüdültetésre február 
28-ig lehet jelentkezni az üze
mi üdültetési felelősöknél, illet

ma. 26. Látószerv. 28. Szaporító 
szerv. 29. Majdnem tied! 31. 
Részvénytársaság. 32. Rum és 
likőr. 35. Delta közepe! 38. Pis
lákol. 40. Fogaival morzsol. 42. 
T.Z. 45. Tetejére. 48. Menyasz- 
szony. 50. Téli sport. 52. Kicsi
nyítőképző. 54. Sajnál, fájlal. 
56. Vályú. 60. Balga. 62. Taga
dószó. 63. Mindketten — oro
szul. 67. Kicsinyítőképző. 70. 
Férfinév. 72. Azonos mással
hangzók. 73. Az állatöv egyik 
jegye. 75. Feltűnően nagy. 76. 
Füzet. 78. Szeszesital. 79. Mint 
vízsz. 57. 81. Becézett női név. 
32. Török főtiszt. 84. Vés. 85. 
Létezik. 86. Római hatszáz. 87. 
Szovjet repülőgéptípus. 88. Nö
vény. Juhász Károly

Lapunk január 1-i számában 
közölt keresztrejtvény helyes 
megfejtése:

Tél van, hó, a háztetők 
fehérek

s mintha egy elhagyott
malomban

visszhangozna a
kopogásom.

Könyvjutalomban részesültek: 
Szilági Imre (7940 Szenllőrinc, 
Pécsi út 16/B.), Zelefai József 
(7G32 Pécs, Krisztina tér 26.), 
Rerényi János (7940 Szenllőrinc, 
Marx K. u. 17.).

ve szakszervezeti bizottságok
nál.

A KERTVÁROS V/l-es ütemé
ben épülő 60 lakásra január 6- 
án az OTP Baranya megyei 
Igazgatósága hitelszerződést kö
tött dolgozóinkkal, a Központ 
tanácstermében. A lakások vár
hatóan az év végéig készülnek 
el.

A MÉV szakszervezeti bizott
ság önálló könyvtára 1983-ban 
180 ezer forintot fordít új köny
vek vásárlására.

AZ 1982. ÉVI betegellenőrzé
sek nyomán 27 főt vontak fele
lősségre üzemeink az előírások 
megsértése miatt. Ennek során 
35 nap táppénz megvonását kez
deményezték az üzemek.

Autós-bajnokság
A MÉV MHSZ keretében mű

ködő autós szakosztályunk az 
elmúlt évben is megrendezte 
vállalatunk dolgozóinak kiirt 
autós ügyességi bajnokságát, a 
MÉV Kupa ’82-t. A négy kate
góriában az egyéni verseny 
mellett három főből álló csapa
toknak csapatbajnokságot is 
szerveztek.

A bajnokság nyitánya az ÉDÜ 
előtti parkolóban volt, ahol az 
előre várható eredmények szü
lettek. A második forduló a 
XXXII. bányásznap rendezvé
nyeihez kapcsolódott. A verse
nyen a vállalati dolgozók mel
lett rajihoz álltak Baranya me
gye legjobb autós ügyességi 
versenyzői is, így több mint 5(1 
nevező küzdelmét láthatta a 
szépszámú közönség. Dolgozó
ink igen jó eredményeket értek 
el. A bajnokság befejező futa
ma a IV. Gyöngy Kupa autós 
ügyességi verseny volt. A szo
ros küzdelemre jellemző volt, 
hogy a kategóriákban a bajno

ki címek csak ebben a harma
dik fordulóban dőltek el.

A Gyöngy Kupát az IHHSZ 
autós szakosztály a megyei Köz
lekedésbiztonsági Tanáccsal 
együtt rendezte meg, s a ver
seny helyszínén KRESZ-vetél- 
kedő is volt.

A MÉV Kupa >82 végeredmé
nye: I. kategóriában: 1. Bérces 
Csaba (Szolgáltató), 2. Vasvári 
Ferenc (Kutató-mélyfúró), 3. 
Rostás Gábor (IV. üzem).

II. kategóriában: 1. Eperjesi 
Béla (Szolgáltató), 2. Nagy 
Zsombor (ÉDÜ), 3. Deverdics 
József (Szolgáltató).

III. kategória: 1. Komáromi 
István (Anyagosztály), 2. Hor
váth István (IV. üzem), 3. Mal
mos Attila (IV. üzem).

IV. kategória: 1. Kovács Fe
renc (Szolgáltató), 2. Keszericze 
László (IV. üzem), 3. Vági De
zső (Szolgáltató).

Csapatbajnokság: 1. Szolgál
tató „A”, 2. Szolgáltató „B”,
3. IV. üzem.

Szöllősi Gábor

Február 18-án

Sportbál
A vállalati tömegsportbizottság február 18-án 18,00 órai kezdettel rendezi meg hagyományos sportbálját a központi irodaház nagytermében. A fergeteges talp- alávalót Egyed Imre zenekara szolgáltatja, a különböző italokról és ételekről a központi büfé gondoskodik. Éjfélkor tombola sorsolás, a szünetekben játékos ügyességi versenyek és bálszépe választás. Meghívók igényelhetők az üzemi és vállalati sportfelelősöknél 20 forintos áron. Minden bálozót szeretettel várunk.

Ígéretes tehetségek, reménytkeltő fiatalok

A PMSC sakkcsapatánál
Sikeres évet zárt 1982-ben a 

PMSC sakkszakosztálya. Első
rendű céljukat, az OB I-ben va
ló bentmaradást simán érte cl 
a csapat, annak ellenére, hogy 
tavaly ilyenkor — mivel nem 
sikerült erősíteniük — nagyon 
nehéz esztendő elé néztek. A 
magyar sakkozás élvonalában 
alig van olyan csapat, amely 
saját nevelésű játékosokkal elő
re lépésre képes. A gyakorlat 
ma már az, hogy befutott, vagy 
nagyreményű tehetséges játé
kosokra „vadásznak” az egye
sületek, s az átigazolások ered
ményeképp évről évre változ
nak az erőviszonyok. Jó példa 
erre a Bp. Vasas Izzó esete.

Néhány évvel ezelőtt — a 
PMSC egyéves OB Il-es „ki- 
térőjekor” — az ízzósok legfel
jebb csak versenyben lehettek 
a feljutásért, a pécsiek kerültek 
vissza az első osztályba. A fő
városi csapatnak még egy évet 
kellett erre várnia, de úgy 
IGAZOLTAK, hogy az OB I- 
ben már messze megelőzték a 
PMSC-t.

Jelentősen erősíteniük az idén 
sem sikerült a pécsieknek, de 
Kádár Gábor vezető edző így 
sem borúlátó:

— Két tehetséges ifjúsági já
tékost igazoltunk — újságolja.
— Idén is ugyanazzal a csa
pattal ülünk majd asztalhoz, 
amely tavaly megfelelt az el
várásoknak. Kiesési gondjaink 
1982-ben nem voltak. Mindemel
lett játékosaink az egyéni ver
senyeken is jól szerepeltek. Ar
ra még nem volt példa, hogy 
négy pécsi versenyző szerepel
jen a magyar bajnokság közép
döntőjében és az is nagyszerű 
eredmény, hogy közülük kettő
— Karsa László és Györkös 
Lajos — a döntőbe is bejutott. 
Karsa idén kapta meg a nem
zetközi mesteri címet. Egyre 
jobb eredményeket ér el. Nem
csak a döntőben elért holtver- 
senyes 4. helyezése bizonyítja 
ezt, hanem az is, hogy bárom 
igen erős nemzetközi versenyen 
végzett az élcsapatban.

— Györkös főleg a csapatmér- 
kűzéseken szerepelt kiválóan, ö 
volt a legjobb pontszerzőnk. A 
csapat húzóembere volt Borsi 
Imre is. Mindhárman fiatal, te
hetséges játékosok és ha fej
lődésük töretlen marad, sokat 
hallunk még róluk.

— Ifjú játékosaink egyre jobb 
eredményeket érnek el. Ennek 
ellentmond, hogy gondjaink 
vannak az utánpótlással. Az el
ső csapatban szereplőkön kívül 
alig akad szép reményekre jo
gosító fiatal. Újra járjuk majd 
az iskolákat, szimultánokat 
tartunk, hogy kiemelhessük a 
tehetséges fiatalokat, hiszen bi
zonyára most is vannak ilye
nek. Arra nincs semmi garan
cia, hogy egy új Ribli, egy új 
Karsa — tehát nemzetközi szin
tű sakkozó — lesz köztük, de 
azt, hogy a csapatunk tartósan 
a magyar sakkozás élvonalában 
maradjon, csak így biztosíthat
juk.

N. G.
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a szakszervezeti Tudósításunk a IV. sz. bányaüzemről a 3. oldalon.

A gazdálkodásról, a vezetés rugalmasságáról, 
a tartalékok feltárásáról...

T anácskozott

bizalmi testület
vállalati szakszervezeti bizalmi testület 1983. január 29-én megtartotta ülését. Rácz Gyula elnök köszöntötte a bizalmi testület tagjait, s a vendégeket. Az ülésen részt vett Korompai Péter, a BDSZ közgazdasági bizottságának vezetője, Tóvölgyi László, a SZOT agitációs és propaganda osztályának politikai munkatársa és Simon József, az SZMT titkára. Első napirendi pontként a vállalat 1982. évi tervének végrehajtásáról szóló tájékoztatót, valamint az 1983. évi termelési-gazdálkodási feladatokat és az ahhoz szorosan kapcsolódó 1983. évi bérfejlesztési, bérpolitikai irányel

vet vitatták meg.

Toka Jenő
tájékoztatója

Tóka Jenő vezérigazgató az elmúlt év termelési-gazdálkodási feladatainak teljesítéséről adott számot írásos tájékoztatójában. Nem hallgatta el az év során jelentkezett munkaerő-gondokat sem, hisz az egészségre ártalmas munkahelyeken biztosított többletszabadság a napi munka során termelési gondokhoz veze- E 8°nd teljes megoldásához 6,5 százalékos váj- végi létszámnövelésre lett volna szükség, de ez nem következett be. Igaz, lényegesen enyhítette a létszámgondot az elmúlt év szeptemberében kapott bérpre- terencia. Ezt a kedvezményt a vájvégi és egyéb egészségre ártalmas munkahelyek bérfejlesztésére fordították.A termelési- és létszámgond növekedett az önjáró gépek beszerzésének és ezzel összefüggésben a kezelési elsajátításnak elhúzódása miatt.Mindezek ellenére az export szállítási tervet 100,1 százalékra teljesítették.
Az 1983. évi terv a VI. ötéves terv ütemezése alapján készült, figyelembe véve a korábbi évek vágathajtási elmaradását, amelyet 12 százalékkal kell növelni. Az exportterv a VI. ötéves tervhez igazodik. A vegyi feldolgozás az 1982. évivel azonos. Cél az osztályozás és vegyi feldolgozás hatásfokának javítása.Fontos feladat a műszaki fejlesztés terén a bánya- művelés, fúrási és robbantási technológiák korszerű

sítése, valamint a nagymélységű ércbányászat kőzetmechanikai viszonyainak vizsgálata.Általános feladat ez évben is a nagyszámú csökkent munkaképességű dolgozók hatékony foglalkoztatása.
Az 1983. évi bérfejlesztési javaslat a korábbi szabályozók módosítása, vagyis a 4/1982. (XI. 30.) ÁMBH számú rendelet alapján készült. A rendelet alapján a javaslat, a vállalati szintű bérfejlesztést 2,7 százalékban határozta meg. Ez a növekedés azt jelenti, hogy vállalatunk bérszínvonala 1983. évben 91 564 Ptliőlév lehet.Tekintettel bányaüzemeink eltérő bérszínvonalára, a II-es és III-as üzemben 2,4 százalékos, a IV. sz. bányaüzemben 3,2 százalékos, a többi külszíni üzemekben az eredeti 2,7 százalékos bérfejlesztési javaslat került a testületi ülés elé.A két napirend, az 1983. évi termelési-gazdálkodási feladatok és a bérfejlesztés szoros kapcsolatára tekintettel együtt került megvitatásra.E két napirendi pont szóbeli kiegészítéseként Tóka Jenő vezérigazgató a testületi ülés résztvevőin keresztül az egész vállalati kollektívát kérte, hogy a tervfeladatok végrehajtása mellett célszerű lenne a ráfordításokat is 2 százalékkal csökkenteni. A bérfejlesztést úgy kell végrehajtani — javasolta a vezér

igazgató —, hogy az a bányászati terv végrehajtásához hozzájárulóknál jelentkezzen elsősorban. Természetes, hogy ezzel az egyéb területen dolgozók bérfeszültsége nő. A relatív elmaradottsággal rendelkezők bérszínvonalát év közben a tartalékok feltárásával lehet, vagy kell megoldani.
Még két fontos problémát tárt a vezérigazgató a testületi ülés elé: A 40 órás munkahét bevezetésének célkitűzéséhez kérte a testületi ülés hozzájárulását. Ez aknagárdtól aknagárd- ig ötnapos munkahétre napi 0 óra munkaidőt jelentene. Ebben a 8 órában természetesen így a be- és kiszállási idő is benne van. A testvérvállalatnál, a szénbányáknál alkalmazott és jól bevált módszer ez. Bevezetésének csak abban az esetben lesznek reális feltételei, ha a termelés nem csökken. Ezt csak a munka jobb szervezésével lehet elérni — hangsúlyozta a vezérigazgató.Vállalati szinten komoly gond, hogyan lehet az öntödében a tavalyihoz hasonló eredményt elérni. Ennek érdekében javasolta a vezérigazgató az öntödei dolgozóknak mintegy előlegezett bérfejlesztés címén 9—9,2 százalékos bérfejlesz- lesztés jóváhagyását. Ez az intézkedés egy többleteredmény elérésére való ösztönzést szolgálna, s talán a szakember utánpótlást is megoldaná.Elképzelhető — hangsúlyozta a vezérigazgató —, hogy év közben több gond, probléma felmerül majd, de a gazdálkodás és a vezetés rugalmasságával, a tartalékok feltárásával, többletösztönzéssel sikerül úgy megoldani a problémát, hogy megfelelő garanciával meg tudjuk oldani majd termelési-gazdálkodási feladatainkat.
A vitában elsőnek Nagy 

Sándor, a III. sz. bányaüzemből szólalt fel. Értékelte az 1983. évi tervet, mely rövid, célratörő megfogalmazásban került a testületi ülés elé. Örömmel ál

lapította meg, hogy a vállalat vezetése a bérpreferenciát helyesen osztotta fel, mert ezzel a vájvégi létszám csökkenése megállt. Bérfejlesztési javaslattal a kollektívájuk egyetért. A 40 órás munkahéttel kapcsolatos kérésük, hogy a III. sz. bányaüzemi kollektíva föld alatti idejét csökkenteni kellene 20—25 perccel, azaz tárószájtól tárószájig állapítsák meg a munkaidejüket. Felvetette még, hogy a munkásszállítás, valamint az üzemegészségügyi ellátás terén kérnek jobb megoldást.
Horváth Bertalan néhány Pontosítást indítványozott a bérpolitikai irányelvekkel kapcsolatban.
Berta János, a Kutatómélyfúró üzem gondjairól, a többi külszíni üzemhez viszonyítva hátrányos helyzetéről tájékoztatta a testületi ülést és kérte, hogy ezen a kedvezőtlen helyzeten, ha lehet, akár év közben is a vállalat vezetése Próbáljon változtatni.

— 1983-ban ünnepeljük a BDSZ fenállásának 70 éves, a szocialista brigádmozgalomnak 25 éves évfordulóját. Az éves tervfeladatok végrehajtását szolgálják majd azok a munkaver- seny-felhívások is, amelyeket a két ünnep alkalmából meghirdet a szzakszer- vezet — hangsúlyozta kiemelten Mészáros István.A 40 órás munkahét bevezetésének célkitűzéséről — és ha a feltételek adottak— bevezetéséről a vezér- igazgató egyetértésével kérte a testületi ülés hozzájárulását.Ezek után még két módosító javaslattal élt a bérfejlesztés végrehajtását illetően Mészáros István.•Tóka Jenő vezérigazgató a hozzászólásokra válaszolva elmondta, hogy a 40 órás munkahét bevezetését a bányászat egyéb területein sem úgy oldották meg, hogy tárószájtól tárószájig. Időmérési adatok bizonyítják, hogy a vállalati elképzelés is megoldható.Az egészségügyi szolgálat korszerűsítésére, gondjainak megoldására a problémát továbbították. A kérdések újraszabályozása egy kicsit vontatott.A munkásszállítás gondját— közvetlen minden üzemben, járatsűrítést csak délelőttös szakban — lehetetlen megoldani. A bányaüzemeknek együtt, közös felméréssel kell a gondok megoldásán fáradozni, s azt kidolgozni.A testületi ülés a két napirendi ponttal és módosításával, valamint az öntödei dolgozók bérfejlesztésének külön elbírálásával és a 40 órás munkahét elvi állásfoglalásának célkitűzéseivel egyetértett.•A harmadik és negyedik napirendi pontot — az 1983- as évi termelési-gazdálkodási terv szociálpolitikai tervét és a vállalat Munka- védelmi Szabályzatát szintén együtt tárgyalta a testületi ülés.
Simon János, az ÉDÜ szb- titkára írásban küldte meg a kollektíva észrevételét, kiegészítését a Munkavédelmi Szabályzattal kapcsolatosan. Erre Varga Mihály, a vállalat biztonsági mérnöke adta meg a választ.

Ezt követően Mészáros 
István, a vállalat szb-titká- ra kért szót.A bizalmi testületi ülés résztvevőin keresztül az egész vállalati kollektívának, vezetőknek, szocialista brigádoknak, szakszervezeti tagoknak egyaránt megköszönte azt a példamutató, fegyelmezett munkát, amelynek eredménye a múlt év tervteljesítése volt.A bérfejlesztés személyre bontásának irányelveként javasolta — bár nemköny- nyű feladat — a differenciálást. Ennek alapja mindenkor a végzett munka legyen. Jelentős fejlődésnek könyvelte el a tervfeladatok végrehajtása során, hogy a megfeszített munka mellett kellő figyelmet kapott a biztonságos munkavégzés. (A három napon túl gyógyuló balesetek száma 1981. évi 409-ről 343-ra, az 1000 ledolgozott műszakra eső balesetek miatt kiesett műszak mutatója 7,3-ről 6,2-re csökkent.)

Ormándi Géza, a IV. sz. bányaüzemi fiatalok nevében kérte, hogy a lakástámogatási akciót ne változtassák meg, hanem az eddigi támogatást adják meg. Ehhez kérte a BDSZ segítségét is.
Ezek után Korompai Pé

ter, a BDSZ közgazdasági bizottságának vezetője szólt a testületi ülés résztvevőihez.A bányaipar és ezen belül az uránbányászok helytállását köszönte meg. Majd a bérszabályozásról szólt. —Az alapelv jó — mondotta —, de feszültségek lesznek, s ezek megoldásában sokoldalúan kell gondolkodni. A 2,7 százalék igaz mint alapindulás, de lehet önerős módja is a fejlesztésnek.A bányászok védelme nagyon fontos, hangsúlyozta Korompai Péter. Első lépésben megjelent a szabadságrendelet, amit az ember védelmének kell tekinteni. Második lépésben a föld alatti munkaidőt úgy kell meghatározni, hogy egy időbeli korlátozás után ne a tönkrement embert rehabilitálják. Ennek igen fontos a társadalmi háttere.— Az egészségügyi szol- lat javítása érdekében szeretnénk megoldani, hogy az egészségügyi dolgozókugyanúgy részesüljenek mindenben, mint a bányaüzemek dolgozói. Ennek is megvan a társadalmi igénye. A 40 órás munkahét bevezetésének alapvető igénye a bányászat egyéb területeivel való szinkroni- tás. A bányászlakás-épí- tési akció nem szűnt meg, csak azért áll most, mert a Pénzügyminisztérium által felére csökkentett támogatási összeget a BDSZ nem fogadta el — mondotta Korompai Péter.Végül azt kívánta a testületi ülésnek, hogy döntéseik alapján hosszútávon fogalmazódjon meg a biztos, nyugodt munkavégzési feltétel, amely biztos jövőt eredményez majd.•A testületi ülés a szociálpolitikai tervvel és a Mu- kavédelmi Szabályzattal egyetértett. Az I. félévi munka- és üléstervet, valamint a két testületi ülés közötti tájékoztatót elfogadta.Kukái András
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Kitüntetett munkasörök

Felvételünkön a kitüntetett munkásőreink Iáhatók. Balról jobbra álló sor: Gaszt Ödön (Kís.-kut.), Gulyás József (II. üzem), Tornai János (III. üzem), Dibusz Jenő (II. üzem), Csóti Imre (Központ). Balról jobbra ülő sor: Homolai Gyula (III. üzem), Uosfai Gyula (Szolgáltató üzem), Imrék Gyula (IV. üzem), Asztalos Ferenc (IV. üzem), Brúder Károly (Anyagosztály). Felvételünkről hiányzik: Kun Jenő (II. üzem) és Bittner Ferenc (IV. üzem). Csöndör László felvétele

Lezajlottak a pártnapok
Több mirrt 1200 dolgozónk vett részt január, február hónapokban az üzemekben megtartott pártnapokon, ifjúsági rétegtalálkozókon. Az előadók, akik között üzemeinkben üdvözölhettük dr. Dányi Pált, az MSZMP Baranya megyei Bizottsága titkárát, dr. Geisz Mihály osz- tályvézetőt, dr. Tóth Sándor osztályvezető-helyettest, dr. Kovács Józsefet, az MSZMP Központi Bizottságának munkatársát és Koncz Istvánt, a Népszabadság szerkesztőjét, mindenek előtt a népgazdaság jelenlegi helyzetéről adtak rövid áttekintést. Tájékoztatták dolgozóinkat, hogy az 1983. évi terv középpontjában az ország fizetőképességének fenntartása, az egyensúlyi helyzet

javítását szolgáló tartós tényezők kibontakoztatása és az elért vívmányok megvédése áll. Kitértek a lakásépítés, -fenntartás és elosztás fejlesztésével kapcsolatos múlt évben hozott állami döntések magyarázatára, a helyi megvalósítás kérdéseire.Dolgozóink sokhelyütt tájékozódhattak a vállalat, az üzem múlt évi eredményeiről,’ az ezévi feladatainkról, melynek középpontjában a termelékenység emelése és az új dolgozók betanítása és megtartása áll.A pártnapok többségén a részvételen túl több kérdésben is megnyilvánult a fokozott érdeklődés. Felvetődött a fiatalok lakáshozju- tósónak lehetősége, az or

szág adósság-állományának kihatása a vállalati gazdálkodásra, a megye, Pécs város áruellátásának problémái, a közbiztonság és a közbiztonság helyzete városunkban, a magánvállalkozások problémaköre stb.összefoglalva megállapíthatjuk, hogy a januári, februári pártnapok elérték céljukat, az azokon résztvevők őszinte, nyílt tájékoztatást kaptak a népgazdaság, ezen belül vállalatunk, üzemeink helyzetéről, s ha nem is örömmel, de mindenki elfogadta, megértette a megtett gazdasági intézkedések szükségességét és azt, hogy helyzetünkben mindenkinek a fő feladata az ismertetett tervek, feladatok pontos, fegyelmezett végrehajtása.Kablár János
A század múltja kötelez Tervező KISZ-bizottsági ülés

Lapunk előző számában hírül adtuk, hogy a vállalat munkásőrszázada az 1982-es esztendő sikeres feladatinak teljesítéséért elnyerte a városi Landler Jenő munkásőr zászlóalj legjobb százada címet. Az elnyert kitüntető cím alapján a vállalati pártbizottság és a vállalat vezetése február 4-én a Központ tanácstermében köszöntötte a század személyi állományát, s a vállalatnál dolgozó kitüntetett munkásőröket. Ebből az alkalomból kerestük fel és kérdeztük Csóti Imre századparancsnokot :— Mit jelent a munkás
őröknek a szervezeten belül 
a szocialista versenymozga
lomban ezen cím elnyerése?— Amikor megszületik az év elején az előző év teljesítményeinek értékelése, az arra az esztendőre már eleve olyan indíttatást ad, hogy a század egy emberként végzi szolgálati és kiképzési feladatait.

— Milyen feltételeknek 
kell megteremtődnie ezek 
teljesítéséhez?— Nehéz erre válaszolni. Már csak azért is, mert a fegyveres testületek elbírálási szabályai szigorúbbak, mint egy munkahelyi kol-
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lektíváé. Egy rendkívüli esemény például képes negatív irányba terelni az egyébként egész évben végzett kimagasló eredményeket.— Az eredményességünket mindezek mellett nagyban meghatározza, hogy a foglalkozásokon való számszerű részvétel, a lövészetek, a karhatalmi foglalkozások és az őrszolgálat feladatainak ellátása milyen.
— Ez kollektív elismerés, 

ehhez azonban egyéni tel
jesítmények is kellettek. Mi
ként látja ezt?— Ahhoz, hogy ezt az eredményt elérjük, valóban szükség volt kimagasló egyéni, kis kollektíva (raj), valamint a szakaszok minél jobb munkájára. Itt szeretnék példát is mondani : a 3. szakasz, amely a végzett munkája alapján a századon belül folyó versenymozgalomban elnyerte a Század legjobb szakasza címet. Ugyanezen feladatok végrehajtásáért kapta elismerését az 1. szakasz 3. raja. A század elismeréséből következett az is, hogy öt elvtársunk megkapta a „Kiváló munkásőr” kitüntető jelvényt. Külön öröm számunkra, hogy ugyancsak öt — vállalatunknál dolgozó — munkásőr, akik a városi, illetve megyei törzsben tevékenykednek, szintén ebben a kitüntető címben részesültek.

— ön is Kiváló parancs
nok lett, jóllehet nem rég
óta áll a század élén.— Igen, kiegészíteném azzal, hogy helyettesemet is ebben az elismerésben részesítették. Viszont még véletlenül sem az én munkám eredményét tükrözi a század elnyert címe, hanem inkább az ő sikeres tevékenységüknek köszönhető a parancsnoki munka elismerése.

— A vállalatnál a mun

kásőri feladatok ellátásához 
milyenek a feltételek? Mi
lyen a politikai, gazdasági, 
társadalmi vezetéssel a mun
kásőri kapcsolat?

— A munkásőri teendők ellátásához a vállalaton belül minden feltétel magas szinten biztosítva van. Mind a vállalat vezetéssel, mind az üzemekkel a kapcsolatunk tökéletes. Feladataink végrehajtásához az anyagi és technikai feltételeket a legmesszebbmenőkig biztosítják.
— Nekem, kívülállónak 

is jó érzés volt hallani, ami
kor az ünnepélyes egység
gyűlésen Sári Ferenc zászló
alj parancsnok név szerint 
kettő munkásőrt említett- 
ügy mint a legjobbakat, 
akik a gazdasági munkában 
és a munkásőri feladatok el
látásában több éve kima
gaslóan helytállnak.— Értem, mit mond, s nekem aztán különösen kellemes volt hallani, hogy ép
pen a mi munkásőreink közül emelték ki példaképül 
Kasik Györgyöt és Kovács 
Imrét. Kasik elvtárs érdemei mellett külön kiemelte Sári elvtárs, hogy a 47- es csapat szinte majd minden tagja munkásőr. Ez nem véletlen, hanem a csapatvezető, s szakaszparancsnok- helyettes Kasik György tudatos gondoskodása a műn- kásőr utánpótlás biztosítására.

— A század munkája nem 
választható el a zászlóalj 
egészének munkájától. Ön 
is így látja?— Az 1982-ben végzett munkáért a zászlóalj is szép elismerésben részesült, a Megye legjobb önálló egy* sége címet nyerte el. Ez ugyancsak kitüntetés számunkra, hiszen a zászlóaljnak mi is tagjai vagyunk-

— Eddig az 1982-es évről 
beszéltünk, az ezévi eszten
dőről mit mondana?— Azt, hogy újabb lehetőségek adódnak a szocialista versenymozgalomban. Ugyancsak azt is elvárjuk munkásőreinktől, hogy hasonló egyéni és kollektív eredményeket érjenek el. Erre kötelez minket a század múltja. Biztosíték erre a személyi állomány jelenlegi összetétele, politikai és képzettségi szintje.

V. T.

Hagyományos, de egyben újszerű bizottsági ülésre került sor 1983. január 25-én.Hagyományos, mert az ifjúsági mozgalom minden szintjén most készülnek a '83. évi munkaprogramok, akcióprogramok, melyek alapjai lehetnek a tartalmas mozgalmi munkának.Újszerű, mert a KISZ KB ezévben nem adott ki kidolgozva területre vonatkozó akcióprogramot, így tervezésünk alapja a KISZ KB 4—1982/6. (XII. 9.) számú határozat a KISZ feladataira a munkás ifjúság körében.Ez a határozat is az alulról jövő kezdeményezések, az öntevékenység kiscsoportos megnyilvánulásának támogatását szorgalmazza. A vállalati akcióprogram és rendezvényterv kevés nagy rendezvényt tartalmaz, in
Bizalmi beszámoló
a III. sz. bányaüzemben

A közelmúltban lezajlottak a fellendülés biztosítékát, s elhangzottakat is figyelem- a III. sz. bányaüzemben a javasolta a fiatalok aktivi- be véve, a következőkben szakszervezeti bizalmi cső- fásának növelését. Bolyos foglalta össze a további felportok beszámolói. Ezek a Béla két szocialista brigád adatokat:beszámolók többségükben alakítását szorgalmazta, — A brigád átszervezése reálisan értékelték a bizal- amit a csoport el is határo- után mindenkinek elmond- mi csoportok 1982. évi tévé- zott. juk a konkrét tennivalóját,kenységét; szóltak az elért Többen felvetették a to- Igyekszünk mindenkivel eredményekről, a hiányos- vábbi gépesítés, valamint a megértetni, hogy nem csak Ságokról és a további fel- szállítási részleggel való a gazdasági munkát kell be- adatokról. jobb együttműködés igé- csületesen elvégezni, hanemAz üzemi rendezvények nyét, szükségességét. a hármas jelszó minden kö-közül a főbányamesteri cső- Szó esett a negyedévvel vetelményét teljesíteni kell. port egyik beszámolójára ezelőtti bérfejlesztésről is- A Részt veszünk a különböző látogattunk el, ahol Kovács csoport tagjai elégedetten társadalmi munkákban, a Lajos a bizalmi. nyilatkoztak erről. A beszá- rendezvényeket rendszere-A 18 fős csoport tagsága móló is foglalkozott vele, de sen látogatjuk. Az eddigi- az elmúlt évben — a gaz- a részvevők is elmondották, nél több gondot fordítunk dasági munkát tekintve — hogy az elmúlt időszakban a beteglátogatásokra és a eleget tett a vele szemben több, társadalmi munkában munkavédelmi őrhálózatot támasztott követelmények- aktív fiatal távolodott el a is megfelelően foglalkoztatnék, de egyéb vonatkozás- csoportból, s fontos feladat- juk.ban’ azért bőven akadtak ként jelölték meg az ő pót- A rendezvény befejező ak- hiányosságok is. így nega- lásukat. tusaként Fekete István főbi-tívumként említette a be- Nyers János, a főbánya- zalmi mondott véleményt a számoló a beteglátogatások mesteri csoport vezetője fel- bizalmi csoport munkájáról, elhanyagolását és a brigád- szólalásában megköszönte minősítette a bizalmi eddi- mozgalomban bekövetkezett az 1982-ben végzett munkát gi tevékenységét, s javasol- színvonalcsökkenést. és a gazdasági vezetés segí- ta, hogy a tagság erősítseA bizalmi csoport tagjai tő szándékáról biztosította meg eme megbízatásában közül többen nyilvánítottak a torkrétózással foglalkozó Kovács Lajost. A csoport a véleményt. Bors Károly, a dolgozókat. javaslattal egyetértett,brigád átszervezésében látta Kovács Lajos bizalmi az Herendi István

kább elvi irányító szándékkal készült.Üj színfoltként jelentkezik a politikai nevelőmunka területén a módszer- vásár, egyéni szakmai vetélkedőknél a bányaipari technikus vetélkedő, ahol a vállalati döntőt követően a Mecseki Szénbányák Vállalat KISZ-bizcttságával történt megállapodás értelmében a két bánya fiatal bányaipari technikusai összemérik tudásukat.Hagyományosnak számító nagy rendezvényekre is sor kerül, mint az Autós harci túra, Belépés csak tornacipőben, Könyv és ifjúság vetélkedő.Az akcióprogram megvitatása kapcsán KlSZ-bizott- ságunk megállapította: A nehezedő gazdasági helyzetben csak jól előkészített, tartalmas, gördülékenyen

lebonyolított rendezvényekkel erősíthetjük az ifjúsági mozgalom tömegbefolyását, növelhetjük meg pozitív megítélését.Az 1983. évi forradalmi ifjúsági napok intézkedési tervét is megtárgyaltuk a bizottsági ülésen. A FIN rendezvényeivel, eseményeivel is bizonyítani kívánjuk, hogy a fiatalok, a KISZ tagjai tisztelettel, kegyelettel őrzik és ápolják történelmünk haladó hagyományait. Külön növeli a FIN politikai súlyát, hogy a Tanácsköztársaság kikiáltásának 64. évfordulója tiszteletére március 21-én Pécsett megrendezésre kerül egy központi ünnepség, amely fáklyás felvonulással kezdődik és a sportcsarnokban ifjúsági nagygyűléssel ér véget. H. I.
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Termelésünk talpköve!

Összehangolt, tervszerű 
munkával, egy emberként
Amikor e sorok íródtak, kezdetet vette egy uj gazdasági év. De így, vagy úgy az óesztendő még hatással van a megkezdett évre. Gondok akkor, s most is még jócskán akadnak. Az évváltásról, a gondokról és feladatokról kérdeztük a IV. sz. bányaiizeimben Varga László üzemvezetőt, Balogh Jenőt, a28-as, Timcsuk Imrét, a 36- es csapat vezetőit.
— Miként sikerült az 1982-

es tervet zárni, milyen meg
oldatlan feladatok marad
tak?VARGA LÁSZLÓ: — Köztudott, hogy a vállalat vezetése üzemünk tervét az elmúlt év közepén csökkentette. Ez lett az úgynevezett operatív terv, amelynek teljesítése még az év utolsó hónapjaiban is kérdéses volt. Az, hogy teljesült, sőt sikerült túl is teljesíteni, kizárólag a jó üzemi kollektívának tudható. Ezt hiszem és vallom, mivel jelentős létszámhiánnyal küszködtünk, s a munka intenzitásával és túlműszakokkal sikerült a mérleget átbillentem.— December utolsó napjaiban már úgy dolgozhattunk, jó munkaintenzitással, benne élve a hajtásban, hogy előre készíthettük az ezévi induláshoz a munkahelyeket. Szeptemberben, amikor idekerültem, nem gondoltam volna, hogy így sikerül majd eleget tennünk az elvárásoknak. A munkahelyeket tehát sikerült előkészíteni, s azokat a fenntartási munkákat, melyekben lemaradásunk volt, némileg csökkenteni. Azonban további fenntartási munkák vannak még" visz- sza, s azt a vágatmennyiséget, mely a jövőnk szempontjából fontos — a tervben benne van — 1983-ban feltétlenül ki kell hajtani. Jelentős adósságunk az önjáró géptecnikához egy géptér kialakítása, mely a javítóműhely és az anyag raktározását is megoldja.

— Hogyan tudtak a váj- 
végen az egyre nehezebbé 
váló körülmények között a 
csapatok sikerrel helytáll
ni?BALOGH JENŐ: — A csapatnak is nehéz volt az 1982-es évi indulás, hiszen új munkahelyen kezdtük az előkészítő feladatokat, több új emberrel. Nehéz volt a . 9,4 százalékot elérni, de Sikerült, mert az egyes termelő egység maximálisan segítette munkánkat. Ha ugyanis nem teremtik meg a bányamunkához való feltételt, az akaratunk mit semér.

•os és Matesz Bálintot, a 34-TIMCSUK IMRE: — A 6-os szinten dolgozunk, három éve ugyanazon a munkahelyen. Feladatunk három részre bontható, így a tömb- és hagyományos fejtésre, valamint vágathajtásra. Teljesítményünk jóformán a gépektől függ, nem is any- nyira az emberektől. Ez volt a legnehezebb évünk, a bánya állaga ugyanis romlik, van olyan kamránk, melyet havonta kell pótácsolni. Amúgy úgy tudom, a létszámunk alapján mi vagyunk a vállalat legnagyobb csapata, bár nem ezért kerekedett a tervünk 127,2 szá- zalékraMATESZ BÁLINT: — Az 1982-es évben váltunk le a 16-os csapatról. Most önállóan három GHH-val és kettő darab Torro-val látjuk el a VI-os szintet. Öt csapatot szolgálunk ki, naponta hatszázötven, hétszáz tonnát mozgatva meg a GHH-kal. Első szempont a vágatok kiszolgálása, a feltárás, majd a fejtés következik. Igen össze kell dolgoznunk, mert ha a csapatok nem termelnek, mi ácsorgunk, ha viszont mi ücsörgőnk, őket hátráltatjuk a termelésbenVARGA LÁSZLÓ: — Itt jön annak a fontossága, hogy komoly baj van, ha egy gép is kiesik. Tartalék nincsen, arról nem is beszélve, hogy ezekkel a gépekkel kell megoldani a munkahelyek anyagellátását. Tudjuk, hogy nem ez a megoldás, de más lehetőségünk jelenleg egyszerűen nincsen.
— Az ezévi szigorúbb gaz

dálkodási szabályzók hatály
ba lépése közismert. Milyen 
feladatokat ró ez az üzem
re?VARGA LÁSZLÓ: — A vállalat vezetése reális, de feszített tervet adott. A feszítést, az előírt önköltség megtakarítást ugyan ésszerű anyagtakarékossággal, s többlet fémkiló mennyiséggel hozhatjuk. Szükséges ehhez, hogy az év első negyedévére megoldjuk létszámgondjainkat. Oda kell figyelni az egyenletesebb termelésre és az ezzel megfelelő bérkiáramlásra.

— Egységekre bontották 
a terveket, ismerik-e a dol
gozók megnövekedett fel
adataikat?VARGA LÁSZLÓ: — Január első hetében az egységek vezetőivel ismertettük egész évi feladatainkat. Megbeszéltük az első negyedéves tervet, részleteire lebontva azt. A termelési egységvezetők mindezt utána tárgyalták meg a csapatokkal. Munkaszervezésben a legfőbb célkitűzésünk az, hogy a műszaki vezetés a csapatok munkafeltételeit mindig és pontosan bizosít- sa. Ha ez megoldottá válik, a műszaki vezetésről elmondható, hogy jól dogozik, és a csapatokra sem lehet akkor panasz.

— A dolgozók ismerik a 
tervfeladatokat, s hogyan 
látják, miként sikerül majd 
átlépni a gondokat?TIMCSUK IMRE: — Egyre nehezebb viszonyok között dolgozunk, s nehezíti munkánkat, hogy a termelés mellett a fenntartási munkákat is jelentős mértékben a csapatoknak kell elvégeznie. Ha ez ísy marad, probléma akadhat bőven.— Az 1983-as évtől azt várom, hogy legalább is mi úgy tudjuk teljesíteni az évet, mint az elmúltat. Ugyanakkor azt is, hogy ne a szombatok ledolgozásával kelljen teljesíteni a feladatokat. Még azzal is kiegyeznénk, hacsak a tavaly ledolgozott pótműszakok negyedrészére kerülne sor. Ha ez így sikerül, már nagyot lépünk előre.MATESZ BÁLINT: — Meg kell oldani önjáró gépeink útkérdését, azt, hogy milyen legyen az aljzatbeton, amin közlekedik. Egyre több problémát okoz ez, különösen a gépeknek, de a velük dolgozó embereknek is. A gumik gyakori cseréje már komoly anyagi gondokat jelent, hogy csak a legkézenfekvőbb problémával hozakodjak elő.BALOGH JENŐ: — Mi a kiesett „holtidők” csökkentését szeretnénk elérni. Két önálló munkahelyen, de egy lencsét fejtve, egy időben négy szkréperrel dolgozunk. Ha ebből egy kiesik, mi már holt időről beszélünk még akkor is, ha ez nem jelenti az ölhetett kézzel való várakozást.VARGA LÁSZLÓ: — Erre is mondtam az előbb a

műszaki vezetés felelősségét. Ilyen nem lehet, de olyan sem, hogy leáll egy fúrókocsi, s nincs aki megjavítsa. Munkaszervezéssel azt már elértük, hogy minden szakban legyen karbantartó, de ugyanez mondható el akkor is, amikor nagy meny- nyiségben — 1000-es tételben — szállítunk. Ennek kottára kell mennie, tehát nem lehet, hogy ilyenkor valaki úgy intézkedjen, hogy anyagot adjanak le, mert ez mindjárt üres csillehiányt eredményezne. Nem győzöm hangsúlyozni, hogy a lehetőségekhez képest a vájvé- giek érdekében a napszinten mindenkinek egy emberként kell a feltételeket megteremtenie. A csapatokat nem érdekli, hogy mi miért nincs, ők dolgozni akarnak, összehangolt, tervszerű munka kell ahhoz, hogy a vállalatvezetés által támasztott éves elvárást teljesíteni tudjuk.Matesz Bálint és Timcsuk Imre szinte egyszerre mondja: — De azt is el kell érnünk, hogy ha csapatonként nem is, de szintenként, mint ahogyan van tartalék ventillátor, legyen szkréper, üzemanyag és minden, ami a vájvégre kell. De ne úgy, hogy az aknánál például van ugyan négy kerék az önjáró gépekhez, de defek- tesek. Mindez szervezés kérdése csupán, hogy jól alakuljanak a bányászok munkafeltételei. Mert ez is az.BALOGH JENŐ: — Mi úgynevezett exponált helyen dolgozunk, tehát a mi kiesett munkaidőnk jelentősen érinti az üzemi tervet. Tehát komolyan vehető az anyag-, vagy például a vízhiány, mert ha ennek következtében a kiesés egy kicsit nagyobb és nem hozható be abban a szakban, ez elindít egy láncreakciót, amit esetleg több műszak még több munkájával hozhatunk csak be. De ez természetesen a többi csapatra is áll. így én is a tökéletesebb szervezést tartom igen fontosnak. Még akkor is, ha a csapatvezetőnek a feladata az anyagok szükségességének idő előtti felmérése. Tehát nem akkor kell futni anyag után, amikor az kell, hanem jóval előbb és amikor szükség van rá, ott legyen.Köszönöm a beszélgetést!V. T.

A III. sz. bányaüzemi dolgozók

A munkahelyi demokráciárólAz Ércbányász január 15-i ményeket, javaslatokat a számában cikk jelent meg a döntéseknél figyelembe is munkahelyi demokráciáról, vesszük. Enélkül gyakorla- A felvetett gondokkal kap- tilag nincs üzemi demokrá- csolatban kértünk vélemé- cia.nyékét III. sz. bányaüzemi Á KÖRLETVEZETÖ: — dolgozóktól, vezetőktől, s Ezzel a témával főleg azok ezeket szedtük csokorba. az emberek foglalkoznak — A VÁJÁR: — Sajnos elég véleményem szerint —, akik gyakran tapasztalható a ve- nem gyakorolják az üzemi zetői presztízs védése még demokráciát. Mint körlet- az építő javaslatokkal szem- vezető még egyszer sem halben is. Mintha a fizikai lottam olyan panaszt a be- munkás összefüggésekben osztottjaimtól és munkatár- nem tudna gondolkodni, saimtól, hogy a részlegnél Harmad-, negyedkézből jut nem érvényesül az üzemi sok dolgozó olyan informá- demokrácia.dókhoz, amelyekre pedig _ Nem értek egyet Gyu- szüksége lenne, hogy ér- iai Sándor azon véleményé- demben tudjon részt ven- vei, hogy a demokratikus ni a döntések meghozatalé- fórumok többségét munkában. így reális állásfogla- időben tartják, mert ez lásról szó sem lehet. nem így van. Véleményem— Az is tapasztalat, hogy szerint a tapasztalható hiá- az emberek sem tesznek nyosságok ellenére a vezető meg mindent a jogok gya- rá van kényszerülve arra, korlása érdekében. Vagy hogy gyakorolja és gyako- nincsenek tisztában a jo- roltassa a munkahelyi de- gokkal, vagy kényelmesség- mokráciát, de ehhez az is bői, érdektelenségből nem hozzátartozik, hogy a veze- nyilvánítanak véleményt. tő tévedését esetleg több- A KISZ-TITKÁR: — A száz ember kíséri figyelemmunkahelyi demokrácia mel és kritizálja, csak a lehetőséget biztosít- AZ SZB-TITKÁR: — Uze- ja. A vezetés sokkal több műnkben a demokratikus szempontot, összefüggést is- fórumok működtetési felmer, a dolgozók tömege tételei biztosítottak még ak- ugyanakkor eléggé megosz- kor is, ha ennek esetenként tott még a véleménymon- időszűke korlátokat szab. A dásban is. Sokszor végletes téma jelentőségét a vezetés kívánságok szerint képzel- minden szintjén felismerték jük el az üzemi demokrá- és gyakorolják is. A tartal- ciát. Ebből kifolyólag úgy mi színvonal növelését én tűnik, mintha az üzemi de- is fontosnak tartom. Ennek mokrácia felülről irányított feltétele, hogy dolgozóink lenne. Mi lenne a megöl- ilyen irányú igényét tovább- dás? Időnként a vezető is ra is felkeltsük, illetve fo- tévedhet, amit el kellene is- kozzuk. Ennek érdekében mernie. Ugyanakkor azzal évről évre javítjuk infor- is tisztában vagyok, hogy a mációs munkánkat, hogy kevesebb ismeretekkel ren- dolgozóink alaposabban is- delkező dolgozó még gyak- merjék az üzem életével rabban tévedhet. Több in- kapcsolatos tennivalókat, s formáció kell tehát ahhoz, így megteremtődik annak a hogy le tudják az emberek feltétele, hogy érdemben küzdeni félelmüket attól, tudjanak beleszólni a dön- hogy bántódás éri őket a tések előkészítésébe. E célvéleménymondásuk miatt, kitűzés valóraváltásának valamint attól, hogy esetleg egyik biztosítéka lehet az butaságot mondanak. új szakszervezeti szervezetiA PÁRTTITKÁR: — Az forma, amely a bizalmi cso- üzemi demokrácia nemcsak portok, így szinte az egész azt jelenti, hogy meghall- kollektíva részvételét is je- gatjuk az emberek vélemé- lenti az üzem dolgozóinak nyét, hanem főként azt, intézkedésében, hogy a hasznosítható véle- II. I.

VÁLLALATI ÉS ÜZEMI TERVMUTATÖK 
(KIEMELT) TELJESÍTÉSE AZ ÉV ELEJÉTŐL
Vállalat:

fémtermelés fkg 
vágatbajtás fm 
létszám fö

92,6%
102,2%

99,1%
Ércdúsító üzem: 

vegyi feldolgozás t
Kutató-mélyfúró üzem: 

geológiai mélyfúrás fm
Bányaüzemek: II. III.

108,9%

103,8%
IV.

nyersérctermelés fkg: 68,0
százalékban

117,6 91,0
vágathajtás fm: 112,1 104,4 91,2
összüzeml telj. m3/mű: 88,2 102,1 97,2

Csöndör László felvételeifeíé<ttartÍnken * 28 aS CSapat a robban^ cl6tti munkafázist végzi, a 36-os csapat „kávó” rakodógépe munka közben, s a 34-cs csapat gumikerekes, önjáró gépe a vájvég
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AHHOZ, HOGY OKOSABBAK LEGYÜNK A JÖVŐBEN...
Kritikusabban kell 
szembenéznünk 
a múlttalAkitől idéztem: Tüskés Tibor. Nyilván nem ő találta ki, mint ahogy nemcsak nekünk kellene ezt megszívlelnünk. A tanulság ennyi. Vagy legalább ennyi. Az élmény már több. Kellemes, üdítő beszélgetés volt. A házigazda a Kisérleti kutatási és automatizálási üzem Latinca Sándor szocialista brigádja. A vendégek: az író, egy tanárnő, két diák (pálya választás előtt), egy népművelő. A téma: az író Nagyváros születik című könyve. Ízelítőül Tüskés Tibor néhány mondatát idézzük:— Azok a gondok, amelyek a könyv megírásakor nehezedtek a városra, csak részben könnyebbedtek.— A városba költözés ritmusa olyan gyors, hogy az elszemélytelenedés, a tömegesedés aggasztóan nő, fokozva az amúgy is súlyos lakásgondokat. A város egyedisége, csak rá jellemző sajátosságai tűnnek el fokról fokra.— Jobban jártunk volna, ha lakótelepek — telepet a szó legnegatívabb értelmében mondok — építése helyett gépkocsit adtunk volna minden bejárónak.(?)A „dühöngő” szavunk pontosan kifejezi e telepek közé zárt „játszóterek” nem emberi jellegét.Fogyott a sör, pogácsa és cigaretta, oldódtak a gátlások. Szó volt az íróról, a finn lakáskultúráról, televízióról, a nyomda ördögeiről, irodalomról, meg más ily fontos emberi lomról.A diákok tanácsokat kaptak útravalóul, meg pogácsát, ami ugyan nem hamuban sült, de azért igen jólesett. Akárcsak a jóízű beszélgetés — mindannyiunknak.

Kocsi László

Könyvajánlás
Károlyi Mihály: Hit, illúziók 

nélkül.
Károlyi Mihály önéletírása 

1954 elején készült, de csak ha
lála után jelent meg angol nyel
ven. Taylor professzor, a híres 
angol történész a könyvhöz Irt 
bevezetőjében többek között ezt 
Írja: „Emlékiratainak ez a kö
tete ritka emberi dokumentum, 
egy olyan nem mindennapi 
egyéniség élettörténete, akit a 
sors bármily kíméletlen volt 
hozzá, sohasem tudott térdre 
kényszeríteni.”

Árkus István: Pillantás az ál
arc mögé.

Korunk politikai élete egyre 
jobban behálózó, a nyugati kor
mányok számára már megold
hatatlan problémává terebélye
sedett terrorizmusról szól a 
kötet. A diákmozgalmaktól ki
indulva a „felnőtt” és hivatá
sos terrorszervezeteken keresz
tül jut el a magasabb politikai 
érdekeket képviselő csoportok 
működéséig.

Serfőző László: Az atomhá
ború megszállottal.

Leleplező erővel mutatja be 
az Egyesült Államok második 
világháború utáni nukleáris ka
tonapolitikáját, a folyamatos fe
nyegetésre épülő atomzsarolást, 
az ehhez kapcsolódó hadászati 
doktrínákat, az amerikai mili
tarista körök tevékenységét és 
törekvését.

Tatarozási kölcsön
Az OTP tájékoztatójaA tervszerű és tömeges lakásépítkezések mellett fontos népgazdasági érdek a meglevő lakóházak, lakások állagának megóvása, éppen ezért az Országos Takarékpénztár munkája során gondot fordít a tataro- zási kölcsönök minél szélesebb körű megismertetésére.E kölcsöntípus keretében kölcsönt lehet engedélyezni személyi, vagy állami tulajdonban levő lakóházak (családi ház), lakások (szövetkezeti, társasház) tatarozására, helyreállítására. Kölcsön igényelhető mindazon
Pályázati Újdonságok a pécsi
felhívás tévé műhelyéből

A Mecseki Ércbányászati Vál
lalat KISZ-bizottsága, a Ság
vári Endre Művelődési Ház fo
tókörével közösen az 1983. évi 
forradalmi ifjúsági napok al
kalmából Életünk *83 címmel 
fotópályázatot hirdet a vállalat 
fiataljai részére.

A pályázat témája kötetlen, 
az ábrázolás tárgya lehet éle
tünk, munkáink, az ember és 
környezetének kapcsolata, lakó
helyünk, új létesítményeink, a 
művészetek vagy a sport, de 
örömmel fogadják a rendező 
szervek a gyermek és a család 
témakörében készült munkákat 
is.

A pályázat beadható szemé
lyesen a KISZ-bizottságon, 1983. 
márciüs 25-ig, vagy postán be
küldhető a KISZ MÉV Bizott
sága Pécs, 39-es dandár u. 19. 
címére. Szerzőnként 10 db min. 
9x14 cm (levelező), max. 
18x24 cm méret közötti fotó. A 
képsorok egy képnek számíta
nak. A képek hátoldalára kér
jük felírni: a szerző nevét, üze
mét, valamint a kép címét.

A zsűrizés nyilvános. Helye: 
MÉV Ságvári Endre Művelődési 
Ház politikai kabinet. Időpont: 
1983. március 30-án 17,00 óra
kor.

A munkákat öttagú szakzsü- 
ri bírálja el és dönt a díjak
ról. A kiválasztott képeket ki
állításon szeretnénk bemutatni, 
a Ságvári Endre Művelődési Ház 
Stúdiógalériájában.

Minden érdeklődőt szívesen 
várunk.

Hrisztov B. I.

munkák elvégzésére, amely a ház, a lakás állagának megóvását szolgálja.Ilyenek: az újravakolás, a tetőzetjavítás, az elavult nyílászárók cseréje, a padlózat cseréje, pótlása, a vakolatjavítás és az ezzel ösz- szefüggő festési, mázolási munkák stb.Engedélyezhető továbbá tatarozási kölcsön a személyi tulajdonban levő lakásoknál fürdőszoba kialakítására, ha a lakóház felépítése során fürdőszoba-helyiséget nem alakították ki, illetőleg az épületet nem így tervezték.

A pécsi tévéstúdió kezdettől fontos feladatának tartotta, hogy hű krónikása legyen Dél-Dunántúl eseményeinek és olyan tükröt tartson elénk, amelyben megláthatjuk mindennapjaink változatos képeit. Az állandó, hétről hétre jelentkező műsorokon kívül azonban évről évre jelentős művészeti alkotások is filmszalagra kerülnek. Vessünk egy pillantást most azokra a művekre, amelyek az idei év első felében kerülnek közönség elé.A dunai hajósok kemény, férfias életéről forgatott filmet Gombár János és Tég- 
lásy Ferenc. A családtól távol élő vízi emberekről kicsit romantikus kép él bennünk. Ezt oszlatja el az alkotás akkor, midőn választ keres a kérdésre, mit jelent az otthonlévők számára, a családfő kényszerű és gyakran hosszú távolléte. Vajon hogyan viseli ezt a sajátos életformát a feleség, a felnövekvő gyermek? Mi tartja össze az egymás-

A kölcsönigénylést — az OTP-nél beszerezhető nyomtatványon — az építkezés helye szerint illetékes takarékpénztári fióknál kell benyújtani.Az igényléshez mellékelni kell: 1. Egy évnél nem régebbi keletű telekkönyvi kivonatot, 2. Tételes költségvetést.Az OTP-hitel az építési költség 75 százaléka lehet.A hiányzó 25 százalékot az építtetőknek kell fedezniük. Ez a fedezet lehet készpénz, az építkezéshez szükséges anyag, vagy akár elvégzett munka.A hitel felső határa: Városokban és kiemelt településeken 100 000 forint, egyéb községekben 90 000 forint. Kamata: évi 2 százalék. Visszafizetési idő: az építtetők összjövedelmétől függően legfeljebb 15 év.

tói távol élő, ám mégis ösz- szetartozó családot.Nem titkolt célja a pécsi televíziós műhely fiatal kollektívájának az sem, hogy az egész országot megismertesse, a szűkebb haza ritka természeti szépségeivel. A Kapós—Koppány völgyet bemutató színes felvételek hazánk kevésbé ismert, de mindenképpen figyelemre méltó tájait viszik képernyőre. A szűkebb haza és vele együtt egy-egy tudományág jobb megismerését, megismertetését szolgálja a tudományos műhelyeket bemutató sorozat is. A stúdió kamerái ellátogatnak a Pécsi Orvostudományi Egyetem igazságügyi-orvostani intézetébe, ahol jónéhány titokról lebbentik fel a fátylat. Felvétel készül a Lvov- kertvárosi Nevelési Központ mindennapi munkájáról, közelről ismerkedhetünk az ott folyó, szerteágazó közművelődési tevékenységgel.
Hallama Erzsébet és Pá- 

kolitz István pályaképének megrajzolásával folytatódik a portrésorozat. A két neves alkotóegyéniség képének megrajzolása mellett már készül egy harmadik, a Traktoroslányok című alkotás. A hőskorban nehéz traktoros életre vállalkozó lányokról készült filmet március 8-án tűzi műsorára a televízió.Tavaszra tervezik a várospolitikai fórum rögzítését, ahol Pécs város állami és társadalmi vezetői ülnek a kamerák elé, hogy választ adjanak a lakosság kérdéseire. Ferenci Demeter

A Ságvári Endre Művelődési Ház februári programjából15-én 18,00 órakor: Omega klub — A rock és a színház kapcsolata. Földessy Dénes élménybeszámolóval egybekötött előadása.28-án 19,00 órakor: A zalaegerszegi Állandó Színház vendégjátéka. Balázs Béla: A csodálatos mandarin. Rendezte: Ruszt József. Belépődíj : 60 forint.20-án és 27-én 18,00—22,00 óráig: Tuczai discó.19-én és 26-án 9,00—12,00 óráig: Mesekuckó.

Tisztelt Szerkesztőség!

Lassan elülnek a háborgás 
hullámai, amelyet az Ércbá
nyász szilveszteri száma oko
zott dolgozóink körében. Meg
felelő „történelmi távlatból” 
megítélve is rossz szájízzel em
lékezünk erre a „humorral” te
lített „Élc”-lapra. Sajnos a hu
mor nem sikerült. Ami humor 
címszó alatt kinyomtatásra ke
rült, az zömében malacság volt. 
Jó ízlésű dolgozóink, különö
sen a nők megalázásának, a 
női egyenjogúság ferde értel
mezésének tekintik a megjelent 
cikkeket, képeket. Különösen 
az utolsó oldal szembeötlő és 
demoralizáló.

A vállalat dolgozóinak és csa

Örömteli feladat 
a szervezés és ajándékozás

Csak így tovább
Egyre gyakrabban olvashattunk azokról a híradásokról, melyek társadalmilag szervezett családi ünnepekről, eseményekről tudósítanak. E rendezvények szervezői az üzemi nőbizottságok és a KlSZ-szerveze- tek. Fábián Istvánnéval, a III. sz. bányaüzem nőbizottsága vezetőjével e rendezvények eddigi tapasztalatairól beszélgettünk.
— Ügy tudjuk, egyre nép

szerűbbek az üzemi szerve
zésben lebonyolított név
adók. Hogyan alakultak az 
igények, s milyen feladatot 
jelentett ezek teljesítése?— Azt tapasztalhatjuk, hogy több éves fáradozás után, illetve eredményként dolgozóink egyre gyakrabban igénylik ezt a szolgáltatást. Kezd hagyománnyá válni, hogy a fiatal szülők, a rokonok, barátok és munkatársak jelenlétében ünnepük gyermekük névadóját. Örömteli feladat számunkra a szervezés és az ajándékozás. Az elmúlt esztendőben 14 gyermek névadóját szerveztük meg. A rendezvények lebonyolításához aktíváink minden se
Az idő pénz

A gyerekek gyakran kér
dezik a felnőttektől: 
mi az az idő? Ám so

sem kapnak igazán érthető 
választ, hisz senki sem tud
ja meghatározni az idő ab
szolút fogalmát, megfogha
tatlan. Csak azt tudjuk, hogy 
van, s azt is, hogy ez a va
lami irányítja élettempón
kat, sietteti vagy lassítja, s 
azt is tudjuk, hogy emiatt 
a valami miatt elég gyak
ran ingerültek vagyunk.

Nincs időnk! Gyakran 
ejtjük ki ezt a mondatot. A 
gyerek, mivel nem érti mi 
az az idő, azt sem érti, hogy 
ha nincs, miért nem lehet 
venni, mint a kenyeret a 
boltban?

Nincs időm! De miért 
nincs?

Az ókori bölcsek hirdet
ték, hogy a múlt nem a mi
énk, mert az már elmúlt. A 
jelen sem a miénk, mert 
ahogy kimondjuk, hogy
most, már el is múlt. Csu
pán egy pillanat az egész.

ládtagjainak vldámítására szánt 
lap egyáltalán nem érte el cél
ját, hiszen ezt „ország-világ”, 
kicsi és nagy olvassa. De mit 
okulhat, miként szórakozhat 
egy, az általános emberi érté
keket értékelő egyén abból, ami 
humor helyett undort kelt. Ar
ról nem Is szólunk, hogy ilyen 
lapot kár lenne gyermekeink 
kezébe adni... E néhány sor
ban azért kívántam közölni a 
saját és sok munkatársam vé
leményét, hogy a T. Szerkesz
tőség is tudomást szerezzen ol
vasói véleményéről és ha le
hetséges az ő igényüket is ve
gyék figyelembe a jövőben.

A III. sz. bányaüzem sok dol
gozójának véleményét lejegyez
te:

Soós Péter

gítséget megkaptak az üzemvezetéstől.
— Miben látja a névadók 

hasznosságát?— Jó jelnek tartom, ha egy munkahelyi kollektíva tagjai családi örömeiket is megosztják egymással, mert ez a munkahelyhez való szoros kötődést jelenti és az együvé tartozás érzését erősíti. A Boldogság Házában tartott névadók színvonala sokat fejlődött az elmúlt évek során, s ez nagyban hozzájárult a további igények' felkeltéséhez.'
— Milyen további elkép

zelésekről, tervekről tud be
számolni?— Ügy tervezzük, hogy a következő években is tavasszal és ősszel rendezünk névadókat, melyekre várjuk dolgozóink jelentkezését. Szeretnénk még ünnepélyesebbé, színvonalasabbá tenni e rendezvényeket és maradandó élményt nyújtani minden résztvevőnek. A lebonyolításban és szervezésben mindig újítunk, de ezeket meglepetésnek szánjuk — mondotta befejezésül Fábián Istvánná nőfelelős.Herendi István

A jövő meg még nem a mi
énk. Az év elején elgondol
kodhatnánk azon, hogyan 
oszthatnánk be jobban az 
időnket, hogy például a gye
rek ne azt hallja mindig: 
Most nem érek rá! Nincs 
időm! Majd!

Esténként órákat töltünk 
a televízió előtt — gyakran 
fölöslegesen —, s így érté
kes órák úsznak a semmi
be. Lehet, hogy éppen ezért 
nincs időnk? Olvasni, ját
szani, foglalkozni a gyerek
kel, sportolni stb.?

Azok, akik rossz időbe
osztással élnek, szerintem 
még az időtlenségben sem 
érnének rá mindenre.

Próbáljuk meg 1983-ban 
az időt úgy értelmezni, mint 
például a pénzt. Gazdálkod
junk vele helyesen, használ
juk fel hasznos célokra. Egy 
nap mindenkinek 24 óra, 
1440 perc, illetve 86 400 má
sodperc. Hát kell még en
nél több? Helstáb Judit



1983. FEBRUÁR 15. ÉRCBÁNYÁSZ 5

Szeles monológ - avagy:

Hogyan lesz fából vaskarika?

Négy éve vettem meg a tanyát. Igényeimnek minden téren megfelelt, csak egy bökkenője volt, a villany hiányzott. Végig gondolva anyagi helyzetemet, arra az elhatározás
A kormányprogramot teljesítjük!
Energiagazdálkodásunkról
Gebhardt Ferenc főenergetikus nyilatkozata

Közismerten a bányászat, így vállalatunk is energiaigényes. Különösen a szellőztetés, gépi meghajtások igényelnek sok villamos energiát. Köztudott az is, hogy a környező országokban energiakorlátozásokat vezettek be, s nálunk is energiagazdálkodási kormányprogram látott napvilágot. Mit jelent ez vállalatunk életében? — kérdeztük Gebhardt Ferenc főenergetikust.— Igen, a bányászat energiaigényes, de kérdését úgy pontosítanám, hogy az össz- energia-felhasználás fele fűtésre fordított fűtőolaj. Villamos energia felhasználásunk nem éri el a 40 százalékot sem. A villamos energián belül a legjelentősebb fogyasztói csoport az áramlástechnikai gépeké (légsűrítők, szellőztetők, szivaty- tyúk). De mindezek mellett a vállalatnál a szellőztetésre fordított energia valóban jelentős.— Számunkra a kormány- program azt jelenti, hogy nem növekedhet energia- hordozó felhasználásunk, azaz nem haladhatja meg az 1978-as szintet, mivel ter

ra jutottam, hogy önellátó leszek energiából. Először egy leselejtezett generátort vásároltam, amelyet egy benzinmotor hajtott. Nem kellett sok idő, hogy érez- zem: nagyon magas így az áram ára! Vízierőművet építek — jött az ötlet —, hisz mellettem folyik el a töttö- si patak. A beruházási költség túl magas, a kapott teljesítmény túl alacsony lett volna. Volt még egy dobásom! Eszembe jutott, hogy hiábavaló száguldozása helyett szolgálatomba állítom a szelet. A gondolatot tett követte, de közben sok minden történt. A barátok, ismerősök hozták az egyéb információkat, amikor megtudák mekkora fába, illetve vasba vágtam a fejszémet.Mert ez vas volt ám a javából! Még Gyöngyösön is jártam tanulmányúton, ahol egy 6 méter magas 2,6 méter átmérőjű szélkerék működtet egy szivattyút. Ekkor már tudtam, hogy nem csak szélkereket fogok építeni, hanem az enyém az ország legnagyobb szélkereke lesz.Voltam a ferihegyi repülőtéren is, mert olyan elképzelésem is volt, hogy egy 18-as repülőgép légcsavarját használom fel célom megvalósítására. Ott tudtam meg, hogy ilyen célra az nem alkalmas, mert legalább 95 km/óra sebességű szél kell ahhoz, hogy egyáltalán megmozduljon.Maradt tehát a további kutatás, szakirodalmak tanulmányozása. így találtam rá egy szovjet mérnök által tervezett falapátos szélkerékre. Ennek alapelvét elfogadtam, de több részletét átdolgoztam. Az ő 1,2 méteres kerékátmérője helyett az én rajzomon már 6,5 mé

melésünk sem növekszik. Lényeges dolognak ítéljük meg, hogy ezt a feladatot minden évben teljesíteni tudtuk.
— A nehéz fizikai mun

kák könnyítése, a gépesítés 
fokozása miként hat a to
vábbi energiaigényekre?— Gondjaink e téren vannak, hiszen pontosan a nehéz fizikai munkát megkönnyítő önjáró technika gázolajigénye növekvő szintet mutat. Ugyanakkor viszont ezt nagyrészt kompenzálja a benzin-, illetve a gázolajüzemű gépkocsik fajlagos felhasználásának javulása. De mindezek mellett az energiafelhasználás növekedését indokolnák olyan

teres kerék szerepelt. Nagy gond volt az is, hogy a csavart falapátok helyett én fém szélkereket akartam készíteni, a fához hasonló csavart repülőszárny-profil kiképzéssel. Megszületett az ötlet és lett a fából vaskarika. Ezt követte aztán a többi: én terveztem meg az egész tornyot, a közlőműveket, a csapágyakat, tengelyeket, fogaskerekeket és szíj tárcsákat is, hogy a különböző fordulatigényű gépeket a megfelelő fordulaton tudjam üzemeltetni.Most jöhetett a kivitelezés! Az építési engedélyt megkaptam, a többi már ment magától. Igen, ugyanis mindent magam csináltam.Elkészült a 18 méter magas szögvastorony, amely 3 méter mélyben a 12 köbméteres betontalapzatban nyugszik. És nemcsak áll, hanem működik is.Ezt szomorúan bizonyítja Schreiner Sanyi barátom is, akivel másfél évvel ezelőtt fogadtam, hogy megadott határidőre egy legalább 15 centiméter vastagságú fahasábot a saját erőművem által meghajtott körfűrésszel elvágok. Ez, a határidő előtt egy nappal megtörtént. (Tehát a Napóleon konyakot nem én vettem meg.) Terveimben szerepel többek között az is, hogy generátorokkal, leselejtezett bányamozdony akkumulátorokat töltök fel és egyenáramú gépeket üzemeltetek.Azonban mindez a jövő zenéje és akkor kerülhet rá sor, ha anyagilag kicsit rendbejövök, mert most úgy lemerültem, mint egy ki- szuperált akkumulátor — mesélte Verebes János II. sz. bányaüzemi aknász, miközben lejegyezte:
Nagy Sándor

tényezők is, mint például a művelési mélység növekedése, a klímatizálás esetenkénti szüksége.
— Mit tehetnek vállala

tunk szakemberei és maguk 
a dolgozók az ésszerű ener
giatakarékosság érdekében?— Az energiagazdálkodás eredményessége, illetve eredménytelensége a vállalat dolgozóin múlik. Nyilvánvalóan én látszólag többet tudok tenni az energia- gazdálkodásért, de valójában mindenki a maga területén energetikus. Legyen az akár vájár, gépkocsivezető, vagy kazánfűtő.— A cél mindenki számára a veszteségek csökkentése a maga területén. így például nem szabad eltűrni a sérült sűrítettlevegős tömlők és szerelvények fú- vását, a vízvezetékek cse- pegését, folyását és a nagyteljesítményű dízelmotoros rakodó-szállítók felesleges közlekedését — mondotta végezetül Gebhardt Ferenc.Veress T.

Közös erővel, 
eredményesebben
Szélesedő műszaki együttműködés a MÉV 
és a Mecseki Szénbányák Vállalat közöttokéves múltja van a MÉV és a Mecseki Szénbányák Vállalat gépészés villamos szakemberei közötti kapcsolatnak. Bár a két szomszédos bányavállalat csak 1977-ben kötött együttműködési szerződést, a már korábban is meglevő személyes ismeretségek és barátságok révén gyakran cserélték ki tapasztalataikat a két szakterületen. A szerződéskötést követően aztán már igen sok területen, széles alapokon működik együtt a MÉV gépészeti és energetikai főosztálya és a Mecseki Szénbányák Vállalat gépészeti osztálya. Erről beszélgettünk Cserfai Jánossal, a Mecseki Szénbányák Vállalat gépészeti osztály vezetőjével.— Való igaz, hogy a személyes kapcsolatok már a szerződéskötés előtt megvoltak. Sokan már a tanulmányaik idején összeismerkedtek. Évfolyam-, vagy iskolatársak voltak. Ezek az ismeretségek, barátságok egyre mélyültek. Szükség is van ezekre a kapcsolatokra, hiszen a mecseki bányászatnak vannak bizonyos speciális körülményei. A két vállalat felsőbb vezetésének szintjén kötött szerződés azért is fontos, mert az ilyen speciális problémákat közös erővel eredményesebben oldhatjuk meg.

— Mely területen a leg
eredményesebb az együtt
működés a két vállalat gé
pész és villamos szakembe
rei között?— Nehéz volna ezt rangsorolni. A gyártó tevékenység, az üzemvitel és az oktatás terén egyaránt összehangoljuk a tevékenységünket. Vegyünk egy példát.
Szigorúbb ellenőrzéssel, jobb propagandával

Előzzük meg a baleseteket!
1982 negyedik negyedévének baleseti helyzetéről, az Egészségvédelemmel kapcsolatos időszerű dolgokról volt szó azon a tanácskozáson, melyet január végén tartottak a vállalat Központjában. Az üzemi főmérnökök és a vállalat biztonságtechnikai szakemberein kívül részt vett az értekezlet munkájában Madarász 

György, a KBF főmérnöke és dr. Antal Ferenc, a megyei ügyészség munkatársa.Az írásos beszámolóhoz 
Szomolányi Gyula, a műszaki főosztály vezetője tett szóbeli kiegészítést, majd az üzemek képviselői értékelték röviden a negyedik negyedév tapasztalatait.Dr. Tisza István, a II. sz. bányaüzem főmérnöke arról beszélt, hogy a legtöbb baleset oka a figyelmetlenség, vigyázatlanság. Sok az új dolgozó és az ő tapasztalatlanságuk is közrejátszott abban, hogy az utóbbi időben gyakoribbá váltak a balesetek. A technológiai és a munkafegyelem javítása érdekében sűríteni kell az ellenőrzéseket.

Pető Ernő, a III. sz. bányaüzem főmérnöke az egyéni felelősségről szólt. A legsúlyosabb balesetek többségét általában a sérültek fegyelmezetlensége, figyelmetlensége okozza. Az

Említettem, hogy a mecseki bányászatnak vannak — főleg hazai viszonylatban — igen jellegzetes egyedi sajátosságai.— Az egyik ilyen, hogy mélyek a bányáink. így tehát például az aknaszállítás terén igen sokrétű együttműködésre van lehetőség. Kezdve azon, hogy az aknaszállító berendezéseket mindkét vállalat számára ugyanazok tervezik és gyártják. Sok gyakorlati kérdésben is összehangoljuk a munkákat. Példaként a műszeres kötélvizsgálatot említem. A két vállalat aknagépészeinek is közös tanfolyamot indítunk a közeljövőben.— Persze, az együttműködés nemcsak az aknaszállításra korlátozódik. A két vállalatnál sok azonos típusú gép működik. A GHH- tól a hidraulikus fúrókalapácsokon át a Tamrock fúrókocsiig. Ennek nagy elő

ilyen esetek ellen nagyon nehéz védekezni.
Bokodi Géza, a IV. sz. bányaüzem biztonságtechnikai mérnöke elmondta, hogy az üzemi balesetek csaknem egyharmada elesés, elcsúszás miatt következett be, annak ellenére, hogy a járóosztályok állapota az utóbbi időben sokat javult.Többen is szóltak az úgynevezett útibalesetekről. Nehezen ellenőrizhető, hogy azok valóban munkába járás közben következtek-e be.A külszíni üzemeknél a balesetek többsége megelőzhető lett volna, illetve kevésbé súlyos sérülések történtek volna, ha a védőfelszereléseket mindig előírás szerint használnák. Sűríteni kell tehát az ellenőrzéseket, esetleg szigorítani a fe- lelősségrevonást.Madarász György szerint a baleseti helyzet nem volt rossz a negyedik negyedévben, de felhívta a figyelmet arra, hogy a külszínen a műhelyekben, a gépterekben még mindig sok a baleset. Több figyelmet kell fordítani a balesetek kivizsgálására, hiszen a jegyzőkönyvek alapján 40 esetben nem volt megállapítható a személyes felelősség.

nye, hogy — mivel azonos gépekről van szó — pótalkatrészekkel is segíthetjük egymást.
— Az együttműködés a 

gyártó tevékenység terüle
tén miben realizálódik?— Sorolom a példákat. A MÉV öntödéje többek között lánctalpakat, lánckerekeket gyárt számunkra. Mi fogasléceket készítünk a KPV—I B típusú feltöréshajtó padozathoz. Az Önök Szolgáltató üzemében a PPN —1 SZ típusú rakodógépek cseregépes javítását számunkra is elvégzik. Ehhez mi esztergagépeket bocsátottunk a rendelkezésükre.— A gyártó tevékenység összehangolása mellett igen hasznos formája az együttműködésnek — ha a helyzet úgy hozza —, gépi berendezéseket adunk kölcsön egymásnak. Például, ha mondjuk Zobákon hirtelen szükségünk van egy plusz szivattyúra és a MÉV- nél van egy „szabad” szivattyú, azonnal kisegítenek vele minket.— Természetesen az együttműködésünknek csak egy része az, amiről itt szó volt. Állandóan keressük azokat a területeket, ahol még hatékonyabban segíthetjük egymást. N. G.

Benkő József, a vszb munkavédelmi felügyelője többek között a bányában való dohányzással foglalkozott. Bár két jogszabály is tiltja —, a ritka ellenőrzés miatt a dolgozók úgy érezhetik, mintha a felügyelet „hallgatólagosan engedélyezné”, illetve elnézné azt. Pedig a gumikerekes önjáró technika elterjedésével egyre több tűzveszélyes, gyúlékony anyag került a bányába és egyre gyakoribbak a tűzesetek.Dr. Antal Ferenc arra hívta fel a figyelmet, hogy az ellenőrzések szigorítása mellett a jobb propaganda- munka is fontos eszköze a technológiai és munkafegyelem javításának. Szólt arról, hogy kevésbé súlyos szabálytalanságoknál a fegyelmi eljárások mellőzésével is lehet fegyelmi határozatot hozni. Ezeknek az intézkedéseknek mindig méltányosnak és meggyőzőnek kell lenniük. A hozzászólásokat követően Szomolányi Gyula, a IV. negyedéves üzemek közötti baleseti versenyt értékelte.A bányaüzemek közül az első helyet a III. sz. bányaüzem érte el. A kollektíva jutalma 15 000 forint.A külszíni üzemek versenyében az ÉDÜ lett az első, jutalmuk 10 000 forint.
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Sakkban egyeduralkodó a IV. üzem

A díjátadás egy pillanata. Sámuel József átveszi a csapatdíjat és egyéni jutalmát. Kónaki Sándor felvétele

Mit szól hozza?

Progresszív pontozás 
magyar módra

Újabb bajnokság 
csapatban és egyéniben

A Bányász Kupa sakkbajnokság januárban ért véget. A csapatok egy szezonon belül oda-vissza alapon játszottak.A Bányász Kupa bajnokságra jellemző volt mindvégig a nyílt küzdelem. Különösen a csapatbajnokságban volt ez érezhető. A bajnok IV. üzem „A” mindösz- sze egy pont előnnyel szerezte meg az első helyet a nagy rivális II. üzem „B” előtt, ök ketten végeredményben külön harcot vívtak az 1982. évi bajnoki címért. Egyik csapat sem tudta lerázni a másikat, felváltva hol az egyik, hol a másik vette át a listavezetést. S mégis mi döntött? Az egymás elleni találkozó és ez a IV. üzemieknek kedvezett. A II. üzem „A” a hajráig még tartotta magát, de aztán leszakadt, de dobogón maradt, míg a IV. üzem „B” nagy küzdelem után szorult a 4. helyre. A Szolgáltató javuló játékkal az ötödik, a Kutató-mélyfúró a hatodik, az Anyagosztály a hetedik helyen végzett. Sajnálatos a Kís.- kut. együttesének visszalépése a bajnokságból. Az egyéni bajnokságban már korábban eldőlt a bajnoki cím sorsa. A Sámuel, Szabó M., Horváth I. trió szintén külön versenyt vívott, csak az volt a kérdés hármójuk közül, ki végez az élen. Nos, ezúttal Sámuel József bizonyult a legjobb-
Az MHSZ életéből

Évzáró közgyűlés a II. üzemben
A II. üzemi MIISZ klub ja

nuár végén tartotta meg az
1982. évet záró közgyűlését a 
szocialista brigád klubhelyisé
gében. Az ünnepségein részt 
vett Maros Tibor, a városi 
MIISZ titkára és Barcsa Zsig- 
mond, az üzemi pártbizottság 
titkára is.

Harci Lajos az üzemi klubtit
kár beszámolójában pozitívan 
értékelte a tagság 1982. évben 
végzett munkáját, elismerően 
szólt a múlt év eredményeiről, 
kiemelve a női csapat és Pélh 
.lakaimé sikerét a vállalati lö
vészbajnokságban, ugyanakkor 
elmarasztalta a férfi együttesük 
gyengébb eredményét, amely 
elsősorban a távolmaradások 
hibája. Szólt az új feladatok
ról, különösen az V. üzembe 
történő áttelepítés (költözés)

nak, tíz pont előnnyel sze-rezte meg a bajnokságot, míg Szabó Mátyásnak a második, Horváth Istvánnak a harmadik hely jutott a végső „elszámolásnál”. Ök hárman lehettek a legfáradtabbak, mert nem csak egymás ellen, hanem az állandó üldözőik elől is „menekülni” kelett. Elek I., Éppel I. és Asztalos F. kegyetlen üldözőknek bizonyultak a bajnoki címért folytatott versenyben. Ez így helyes, mert mindenki a tudása legjavát adta és ezáltal vált igazi küzdelemmé a vállalati egyéni bajnokság.Ezúton is köszöntjük a bajnokokat és köszönetün- ket fejezzük ki a bajnokság sikeres lebonyolításában részt vevő Kádár Gábor vezető edzőnek és segítőtársainak.Az 1932. évi sakk csapat- és egyéni bajnokság végeredménye :1. IV. üzem „A” 47, 2. II. üzem „B” 46, 3. II. üzem „A” 39, 4. IV. üzem „B” 35, 5. Szolgáltató 26, 6. Kutatómélyfúró 14, 7. Anyagosztály 9 ponttal, Kís.-kut. visz- szalépett.Egyéniben: 1. Sámuel József (IV. üzem „A”) 72, 2. Szabó Mátyás (IV. üzem „A”) 62, 3. Horváth István (IV. üzem „A”) 59,5, 4. Elek Imre (II. üzem) 54,5, 5. Éppel István (II. üzem) 56, 6. Asztalos Ferenc (IV. üzem ,,B”) 41,5 ponttal.Kovács M.

idejére és utána adódó mun
kák elvégzéséről, Így az új lő
tér építésével összefüggő fel
adatokról.

Maros Tibor elismerően szólt 
a klub tevékenységéről, ered
ményeiről, míg Barcsa Zsig- 
montl a klubvezetés kiszélesí
tését és megerősítését szorgal
mazta a klubtanácsnak. A to
vábbi hozzászólók arról biztosí
tották a klub vezetőségét, hogy 
bátran alapozzanak a szocia
lista brigádok segítségére, az 
üzemi KISZ-bizottság pedig 
védnökséget vállalt az új lőtér 
létrehozásában. Ezt követően 
Harci I.ajos jutalmakat adott 
át, ezzel is megköszönve az ak
tívák és versenyzők jó mun
káját és eredményes szereplé
sét.

K. M.

HÍREK
VEZÉRIGAZGATÓI utasítás 

készült a tanfolyami óradíjak 
és vizsgadíjak összegének meg
állapítására. A korábbi rendel
kezést 1969-ben adták ki. A meg
változott körülményeknek meg
felelően az új utasítás az alap
fokú, középfokú oktatások óra
díját, vizsgadíját rögzíti.

A
JANUÁR 20-AN ülést tartott 

a vállalati ifjúsági bizottság. Az 
ülésen megvitatták és elfogad
ták a bizottság 1983. évi ülés- 
és munkatervét, valamint tájé
koztató hangzott el a vállalati 
fiatalok lakáshelyzetéről.

A
A PÉCS megyei Városi Ta

nács Végrehajtó Bizottsága az
1983. január 14-én tartott ülé
sén új közterületeket nevezett 
el. A szervezett lakásépítkezé
seink területén a következő új 
elnevezéseket határozták el: a 
Lvov-Kertváros 3. építési üte
mében kialakított közterületnek 
a Dr. Boros Iván utca, Laki 
István utca; a Lvov-kertváros 
5. építési ütemében kialakított 
utcáknak az Ilku Pál út, Szabó 
Ervin tér, Komócsin Zoltán tér 
elnevezést adták, A tanács az 
új utcanévtáblák elhelyezéséről, 
az épületek házszámozásáról 
még a műszaki átadást megelő
zően gondoskodik.

A
AZ IDÉN — Antwerpen után 

— Budapest ad otthont az Egye
temes Eszperantó Szövetség 
évenként megrendezésre kerülő 
kongresszusának. A hazai esz- 
perantistákon kívül várhatóan 
20—25 ország küldi el képvise
lőit, ezenkívül többezer venóeg 
érkezésére is számítanak.

Személyi
hírek

Nyugállományba kerültek: 
Kovács Miklósné márkakezelo 
(III. sz. bányaüzem), Szaksz 
Dezső villanyszerelő (EDU), Mi
hályi Gáspár gépkezelő (Kuta
tó-mélyfúró üzem), Cseke Gé
za fúrómester (Kutató-méiyf11; 
ró üzem), Péter János szállítási 
felvigyázó (Szolgáltató üzem), 
Pónyi József öntvénytisztító 
(Szolgáltató üzem), Balogh La
jos villamosmérnök (Szolgáltató 
üzem), Fehér Vendel öntvény
tisztító (Szolgáltató üzem), Je- 
szenszki János gépkocsivezető 
(Szolgáltató üzem), Csősz And
rás polgári fegyveres őr (Köz
pont), Kamarás Lászlóné pénz
ügyi előadó (Központ), Margit
tal Szilárdné gépkönyvelő (Köz
pont.

Nyugállományba került dol
gozóinknak ezúton is megkö
szönjük a vállalatnál végzett 
eredményes munkájukat, nyug
díjas éveikhez Jó egészséget, 
kellemes pihenést kivárnunk.

A
Meghalt: Bus Tibor karban

tartó lakatos (IV. sz. bánya
üzem) .

Hol szorít a magyar futball? Mit lehetne tenni az ösztönzőbb játékért? Megannyi kérdés merül fel és foglalkoztatja a magyar labdarúgást féltő és tenniakaró szakembereket és szurkolókat manapság.Nemrég egy figyelmet felkeltő levelet kaptam a .Progresszív pontozási rendszer” bevezetéséről. A feladó kérése volt, hogy széles körben ismertessem azt az elgondolást, amellyel az MLSZ szervezési bizottsága is már foglalkozott.Mit is tartalmaz ez a rendszer? Az angol pontozásból kiindulva megadja a győztesnek a három pontot, de csak akkor, ha legalább két gólkülönbséggel nyert (például 2-0, 3-1, 5-3 stb.). A 0-0, 1-0, 1-1 és 2-1 ered
Csapat Mérkőzés

1, Rába ETO 15
2. Csepel 15
3. Vasas 15
4. FTC 15
5. up. Honvéd 15
6. Ü. Dózsa 15
7. Debrecen 15
8. Videoton 15
9. PMSC 15

10, Diósgyőr 15
11. Békéscsaba 15
12. MTK—VM 15
13. Tatabánya 15
14. Haladás 15
15. ZTE 15
16. Nyíregyháza 15

Előbbre kerültek a táblá-zaton (a hivataloshoz képest) a gólratörőbben játszó csapatok. A Győr került az első helyre a Csepel helyett, mivel nyolc mérkőzésen érdemelte ki a 3 pontot. A táblázat közepén a Videoton nyolc vereségét ellensúlyozta az 5 hárompontos győzelem. Érdekes a
KUTATÖ-MÉLYFÜRÖ üzem: 

Az üzemi sportbizottság febru
ár n-én tárgyalja a sakk, asz
talitenisz, labdarúgás időszerű 
kérdéseit és feladatait. Megvá
lasztja a sportágak vezetőit, 
akik felelősek a bajnokságok 
megszervezéséért és lebonyolí
tásáért. Továbbra is népszerű 
az üzem dolgozói között a te
remlabdarúgás. Pénteki napo
kon akár a „teltház” feliratot is 
ki lehtne tenni a 39-es dandár 
úti iskola tornatermének ajtajá
ra. Az „alkalmi” csapatok nem 
szervezett formában játszanak, 
csupán testedzés céljából. A női 
asztaliteniszezők pedig rendsze
res edzéseken vesznek részt a 
szálló játéktermében, készülve 
a vállalati bajnokságra.

A
VÁLLALATI TÖMEGSPORT: 

Januárban lezárultak a Bányász 
Kupa nevezések. Egyes sport
ágakban csökkent, másokban 
emelkedett a résztvevő csapa
tok száma. A kispályás labda
rúgásban nyolc együttes várja 
a tavaszi rajtot, míg a nagy
pályásoknál négy csapat lép 
pályára. A férfi és női asztali- 
tenisz csapatbajnokságban 5—5 
csapat indul, a sakkozók me
zőnyét nyolc együttes alkotja. 
Tekében három üzemi csapat 
szerepel, míg a férfi lövészet
ben nyolc, a nőiben négy üzem 
együttese vár a verseny indítá
sára. A férfi pisztolyversenyre 
hét nevezés érkezett, hosszú idő 
után a Központ is részt vesz a 
kispuska (férfi) és pisztoly öt
fordulós küzdelmében. A kézi
labdában mindössze egy üzem 
nevezett (III. üzem). Az egyé
ni teniszversenyre hat üzem Je
lezte részvételét, a természetjá
rásra egy, az egyéb versenyek
re négy nevezés érkezett az üze
mektől.

ménnyel végződött mérkőzések továbbra is a kétpontos kategóriába tartoznak A csapatoknak érdeke lenne a góllövést a megszerzett vezetés után és az eddigieknél jobban erőltetni, mert így előbbre juthatnak a táblázaton.Ha egygólos győzelmek oly mérkőzések során jelentkeznek, ahol a vesztes csapat is legalább két gólt rúgott, akkor ott a győztes 2, a vesztes pedig 1 pontot kapna (például 3-2, 4-3 stb.).A 2-2, vagy nagyobb gólszámmal végződött döntetlen találkozók után 11-es rúgásokra kerülne sor, így a győztes kettő, a vesztes egy pontot kapna. Az ilyen pontozási és a hozzá kapcsolódó premizálási rendszer mellett kevesebb len
Pontozás 
3 2 10

8 2 2 3
4 0 4 1
5 2 0 2
0 2 2 5
4 4 4 3
2 5 5 3
2 4 5 4
5 118
2 3 3 7
13 0 5
14 10
15 2 7
13 5 0
13 5 0
13 3 8
12 5 7

PMSC előnyomulása a 14. helyről a 9. helyre. Ezt a két hárompontos győzelmének köszönheti.A táblázat első részén azon csapatok jártak jól, melyek a 2-2 döntetlenekből vagy a 2-3 vereségekből 1-1 ponthoz jutottak, míg ennek híján a Tatabánya és a Haladás jóval lejjebb csúszott.

Sportmozaik
MEGYEBA.TNOKSAG: A me

gyei asztalitenisz szövetség el
készítette a női asztalitenisz ta
vaszt sorsolását. A MEV csapa
ta február 20-án a Sopiana el
len kezd idegenben, majd 27-én 
hazai pályán fogadja a Kom
lót, rá egy hétre pedig a Mély
építők együttesét. Március 13- 
án szintén pályaválasztóként ta
lálkozik a Spartacussal, 27-én a 
megyei tanács vendégeként sze
repel, csakúgy, mint április 10- 
én a Pécsi Geodézia ellen játszik 
idegenben. A hátralevő két for
dulóban a Spartacus serdülők 
ellen itthon, a Tejüzem elleni 
találkozót idegenben Játssza le.

A
SZOLGÁLTATÓ ÜZEM: Az 

időjárástól függetlenül benépe
sül az új bitumenes labdarúgó- 
pálya. Kihívásos alapon rend
szeres mérkőzésekre kerül sor 
a gépkocsi szállítás és villa
mos üzemviteli egység csapatai 
között. Hozzájuk csatlakoztak 
a vegyes csapatok, kihasználva 
a tavaszias téli időt. így is le
het!

A
PALYAAVATÖ: A Szolgálta

tó üzemi sportbizottság márci
usban rendezi meg az újonnan 
elkészült bitumenes labdarúgó- 
pálya felavatását. Ebből az al
kalomból több üzem részvéte
lével labdarúgó, asztalitenisz, 
sakk és lövészet sportágakban 
villámtornát rendez. Február
ban rendezik meg az üzemi

ne az érdektelen mérkőzés (és a bunda jellegű találkozó), a csapatok jobban törekednének a góllövésre és a küzdelmek emelkedő színvonala jobban segítené, hogy a mostaninál több magyar labdarúgó fejlődjék fel az európai élvonal szintjére.A progresszív pontozási rendszer alapján elkészítettük az NB-I őszi játékidény táblázatát, adatai meggyő-' zően mutatják a hatékonyabb játékot mutató csapatok kedvezőbb helyezését. Megjegyzem, hogy a 2-2 és több góllal végződött döntetlen találkozókat (mivel 11-es rúgásokra nem került sor), úgy értékeltük a táblázat összeállításánál, hogy a mindenkori vendégcsapat kapta a két pontot (nyolc ilyen mérkőzés volt).
összes
pont

Gólok Eltérés 
a hivatalos 
helyezéstől

30 35-14 + i
28 25-16 — í
25 31-23 + i
24 37-29 + 2
24 25-17 — 2
21 21-19 — 1
19 19-19 —
18 25-24 —
15 23-28 + 515 18-23
15 25-34 + 115 19-32 -h 1
14 20-24 — 4
14 13-21 — 3
12 15-21 —
12 13-20 —

Szóval lehet számolgatni és összehasonlításokat végezni. A mi célunk csupán gondolatébresztő és -felkeltő, egy ötlet, mely megoldásra vár, vitát nem kívánunk indítani, de véleményeket, gondolatokat szívesen fogadunk, sőt az újságban is közöljük.K. M.

sakk és asztalitenisz csapat- és 
egyéni bajnokságot az üzem
egységek részvételével.

A
SPORTBAL: A vállalati tö

megsportbizottság február 18- 
án 18,30 órakor rendezi meg 
hagyományos sportbálját a köz
ponti irodaház nagytermében. 
Belépőjegyek még igényelhetők 
(20 Ft,fő) a vállalati és üzemi 
sportbizottságokon!

A
GYERMEK- ES ASSZONY

TORNA: Továbbra sem csök
ken a gyermek- és asszony
torna látogatóinak száma. A 
rendszeresen tornázók száma a 
gyermekeknél 15—20, a nőknél 
30—40 fő, az utóbbinál többször 
előfordul, hogy a megengedett
nél is többen vesznek részt, 
így akadályozva a testedzés fo
lyamatosságát.

A
SZAUNA NŐKNEK ÉS FÉR

FIAKNAK: A vállalati tömeg
sportbizottság a szakszerveze
ti bizottság javaslatára a meg
növekedett igények kielégítésé
re szaunázás! lehetőséget biz
tosít a PMSC súlyemelők Tü
zér utcai fürdőjében. A férfiak 
minden nap 16 órától, a nők 
szombaton 9 órától 13 óráig ve
hetik igénybe a szaunát térí
tésmentesen. Jelentkezni lehet 
az üzemi és vállalati sportbi
zottságokon.


